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ســال  ششم/ شماره صد و چهل/ شنبه ۱  شهریور ۱۳۹۹/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گفت و گو

به سمت تولید تا مرز 55 میلیون تن
صنعت فولاد به  عنوان صنعت مادر کشور همواره 
نقــش بســیار مهمی در جهــت ارتقــاء ضریب 
شــاخص های تولیــد، پویایی اقتصاد و توســعه 
محصولات پایین دســتی وابســته به خود دارد و 
به اعتقاد برخی کارشناســان با توجه به عملکرد 
خوب آن بــا وجود تحریــم ها، مــی تواند نقش 
موثری در جهش تولید داشــته باشــد. به گفته 
ســیروس موتمن طی ماه های گذشــته با وجود 
محدودیت های ناشــی از شــیوع کرونا، حرکت 

های افزایشی حوزه فولاد کشور و...
۰۴

  گفت و گو

نمایشگاه؛ ابزار رونق بخشی به بازارها
مدیرعامــل شــرکت نمایشــگاه های بین المللی 
اســتان اصفهــان مــی گویــد: بــر اســاس 
پیش بینی های انجام شــده، فقــط متخصصان و 
فعالان حوزه فولاد امکان بازدید از این نمایشگاه 
را خواهند داشت و شرایط بازدید عمومی فراهم 
نخواهد بــود. علــی یارمحمدیان تاکیــد دارد: 
برای این نمایشــگاه تدابیر ویژه ای اندیشــیده 
شده اســت. از ورود افراد بدون ماسک به فضای 
نمایشــگاه جلوگیری می شود و ناظران بهداشتی 

نیز بر رعایت کامل پروتکل های بهداشتی...
۰۵

 گفت و گو

انقلاب چهارم صنعتی در راه است
صنعت فولاد بعد از نفت و پتروشــیمی به عنوان 
یکی از بزرگترین صنایع مادر کشور، در روزهای 
پس از تحریــم ها همواره با مشــکلات متعددی 
همراه بوده اســت. بدون تردید این صنعت برای 
توســعه، نیاز به حرکتی رو به جلــو دارد و وجود 
فناوری هــای نویــن و همچنین شــرکت های 
دانش بنیان و استارتاپها، می تواند تحول بزرگی 
در توســعه صنعت فــولاد ایجاد کند. بــه گفته 
"رسول ســرائیان" امروزه بیشــتر فولادسازان 

کشور به سمت پیاده سازی...
۰۶

جهش تولید در سال جهش تولید
قطب تولید فولاد کشور، یک بار دیگر میزبان نمایشگاهی از جنس فعالان صنعت فولاد و صنایع وابسته شده است. دوازدهمین نمایشگاه 
بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان در شــرایطی برگزار می شود که فضای اقتصادی کشورمان 
در حالت رکود اقتصادی ناشی از تحریم های شدید اقتصادی و پاندومی کرونا، تحت تاثیر قرار گرفته و برگزاری رویداد نمایشگاهی با رعایت 

تدابیر و پروتکل های مناسب بهداشتی، بهترین ابزار برای رونق بخشی به بازارهای مختلف محسوب می شود.

گزارش

۰۳

دوازهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان رونمایی شد؛



سال ششم/ شماره ۱۴۰/  ۱ شهریور ۱۳۹۹/ ۲ محرم ۱۴۴۲
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میزان تولید فولاد خام و محصولات فولادی در چهار ماه نخست امسال به ترتیب ۹ 
و ۵ درصد افزایش یافت. انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گزارش داد: شرکت های 
فولادی از ابتدای فروردین تا پایان تیر، ۹ میلیون و ۴۸۳ هزار تن فولاد خام )بیلت، 
بلوم و اسلب( تولید کردند. همچنین میزان تولید آهن اسفنجی به ۱۰ میلیون و 
۵۸۱ هزار تن در ۴ ماهه نخست امسال رسید که حاکی از افزایش ۱۲ درصدی 

تولید این محصول است.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: با تصمیمات اخذ شده، به زودی فولاد 
در کشور فراوان و قیمت آن شکسته خواهد شد. جعفر سرقینی در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران افزود: اینکه فولاد ایران بخواهد به صنایع خارج از کشور رونق 
ببخشد هنر نیست، بلکه باید ابتدا به صنایع داخلی رونق بخشیده و سپس مازاد آن صادر 
شود. به گفته وی، با تصمیمات جدید که در حوزه فولاد اتخاذ شده، به زودی فولاد در 

داخل کشور فراوان شده و قیمت ها شکسته خواهد شد.

 نوسان:  رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان اصفهان با اشاره به توانمندی 
این استان در برگزاری دوازدهمین نمایشگاه 
ریخته گری،  فولاد،  متالورژی،  بین المللی 
ماشین آلات و صنایع وابسته  گفت: هم اکنون 
صنعت فولاد و ماشین آلات وابسته در استان 
به طوری که  کرده،  رشد  به شدت  اصفهان 
می توان گفت نسبت به ۱۰ سال گذشته که 
به طور کامل به خارج وابسته بودیم، امروز 
زیادی  بسیار  پیشرفت  داخل  ساخت  در 
را به دست آورده ایم. موفق تاکید کرد: در 
با  می تواند  اصفهان  استان  حاضر  شرایط 
آشکار کردن نیازها و توانمندی های صنایع 
فولادی الگو و راهنمای خوبی برای مدیران 
و فعالان معدنی مرتبط با این صنعت باشد.

این  توانمندی  از  همچنین  موفق،  ایرج 
استان در بازاریابی، کمک به ادامه فعالیت 
شناساندن  کوچک تر،  فولادی  واحدهای 
و معرفی واحدهای مرتبط با فولاد، ایجاد 
فرصت برای تولیدکنندگان داخلی و افزایش 
حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی 
به عنوان دیگر نقاط قوت یاد کرد. رئیس 
استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان 
اصفهان در پاسخ به این سوال که در امسال 
دارید،  اصفهان  نمایشگاه  از  انتظاری  چه 
خاطرنشان کرد: ایجاد ارتباط و همکاری 
و  فولاد  صنعت  بزرگ  شرکت های  بین 
پیمانکارانی که در اصفهان فعال هستند از 
جمله مواردی است که ما بر آن تاکید داریم. 
همچنین تمرکز بر بومی سازی تجهیزات 
و ماشین آلات و تاکید بر تولید و ساخت 
ما  انتظار  مورد  موارد  دیگر  از  نیز  داخلی 
است. موفق اظهار کرد: از آنجایی که یکی 
از ویژگی های ذاتی هر نمایشگاهی تاکید بر 
بازارسازی تولیدات است، یکی از مهم ترین 
به  اهمیت  نمایشگاه،  این  از  ما  انتظارات 
همچنین  است.  مشتری  جذب  راه های 
صنایع  توانمندی های  معرفی  به  می توان 
ایران، شناساندن  ریخته گری  و  متالورژی 
محصولات مرتبط با این صنعت، کارآفرینی 
و اشتغال پایدار و بومی سازی صنایع مربوطه 
با هدف حمایت از صنایع داخلی اشاره کرد.

موفق در پاسخ به این سوال که باتوجه به 
شیوع ویروس کرونا چه انتظاری در زمینه 
رعایت پروتکل های بهداشتی در نمایشگاه 
دارید، گفت: ایجاد گیت ضدعفونی مقابل 
در اصلی نمایشگاه و در ورودی سالن های 
مکانیزه  تجهیزات  تامین  نمایشگاهی، 
سطوح  و  کف  ضدعفونی  برای  موردنیاز 
تجهیز  و  ایجاد  نمایشگاهی،  سالن های 
ایستگاه تب سنجی و غربالگری در محل 
درهای ورودی اصلی نمایشگاه و سالن ها 
و ایجاد غرفه های عرضه ملزومات بهداشتی 
نظیر ماسک، شیلد، دستکش و محلول های 
ضدعفونی در ورودی اصلی و نقاط مرکزی 
نمایشگاه از جمله موارد مورد انتظار ما است. 
موفق با تاکید بر اینکه باید زیرساخت های 
تجهیز  داد:  ادامه  کنیم،  فراهم  را  لازم 
زیرساخت ثبت نام آنلاین بازدیدکنندگان 
با امکان پرداخت و تهیه بلیت الکترونیک، 
بلیت  استقرار تجهیزات کنترل هوشمند 
مجازی  بازدید  امکان  ایجاد  ورودی، 
نمایشگاه از طریق رسانه ها، برگزاری مراسم 
افتتاحیه بدون سخنرانی در سالن همایش 
و تنها به صورت قطع روبان از دیگر مواردی 
است که برگزارکنندگان و گروه اجرایی در 
این نمایشگاه باید به آن توجه کنند. رئیس 
استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان 
اصفهان همچنین در پاسخ به این سوال که 
چه انتظاری از غرفه داران دارید، گفت: آنها 
باید نسبت به مدیریت تعداد نفرات داخل 
غرفه متناسب با متراژ غرفه و نیز الزام افراد 
به استفاده از ماسک و دستکش اقدام کنند.

قیمت فولاد شکسته خواهد شدافزایش تولید 9 درصدی فولاد خام
گزارش

     گزارش

توانمندی صنعت اصفهان
الگویی برای سایر استانها

Is fahan

مدیر فروش شرکت دانیلی شعبه ایران عنوان کرد:

 نوسان:مدیر فروش و توسعه کسب و کار شرکت دانیلی شعبه 
ایران با بررسی وضعیت صنعت فولاد در افق ۱4۰4، وضعیت فعلی، 
تحریم های کنونی و دو سال برجام و از دست رفتن فرصت های 
طلایی صنعت فولاد، می گوید: بخشی از چالش های صنعت فولاد 
ریشه در چهار دهه گذشته دارد و متاسفانه اصلاحات درستی بر 
روی آن صورت نگرفته و امروز نمی توانیم تمام چالش های صنعت 

فولاد را گردن تحریم ها و مسائل دیگر بیندازیم. 
نصیرالدین ضویی با اعتقاد بر اینکه متاسفانه در صنعت فولاد با ترکیبی از 
اشتباهات مختلف مواجه هستیم و با وجود اقدامات خوبی که صورت گرفته، 
اما وزن کارهای اشتباه همچنان بیشتر است، تاکید می کند: اگر امروز چاره 
اندیشی نکنیم، فردا فرصتی برای جبران نخواهیم داشت، بنابراین نیازمند یک 
سری اصلاحات ساختاری اساسی در صنعت فولاد هستیم، به عنوان مثال 
در چند حوزه کلیدی زنجیره تامین فولاد همچون کنسانتره، آهن اسفنجی، 
گندله، سنگ آهن و ... دچار مشکلات عدیده ای هستیم و برای نمونه در 
این شرایط در افق ۱۴۰۴ حدود ۱۰ تا ۱۲ درصد با کمبود کنسانتره مواجه 

می شویم.
وی به "نوسان" توضیح می دهد: اگر بخواهیم در افق ۱۴۰۴ به تولید ۵۵ 
میلیون تن فولاد خام در سال برسیم باید مواد اولیه و کنسانتره، گندله و 
آهن اسفنجی فولاد تامین شود، اما به نظر می رسد به دلیل عدم توازن 
در زنجیره ما در تامین مواد اولیه فولاد در این زمان دچار کمبود خواهیم 
شد. مدیر فروش و توسعه کسب و کار شرکت دانیلی شعبه ایران با اشاره به 
موقعیت ژئوپولیتیک ایران و استعداد خدادادی منابع و معادن آن و همچنین 
موقعیت لجستیک مناسب برای ترانزیت کالا در کشور، می گوید: درحالیکه 
بالای ۹۰ درصد فولادسازان دنیا چنین شرایطی را با هم ندارند، اما با بررسی 
معادن سرشار کشور متوجه خواهیم شد که به اندازه چندین برابر افق ۱۴۰۴ 
معادن سنگ آهن ایران غنی است که متاسفانه بخش عمده ای از آنها نه تنها 
به بهره برداری نرسیده، بلکه اکتشاف هم نشده است و این نخستین گلوگاه 

صنعت فولاد است.
وی می گوید: باید آسیب شناسی کنیم که چرا برخی از طرح های تولید 
کنسانتره در منطقه سنگان هنوز به بهره برداری نرسیده اند و شرکت های 
متولی، یا بهره برداری این معادن را انجام نداده اند و یا در زمان معین به 
معادن را بهره برداری نرسانده اند که بخشی از آن به سوء مدیریت برمی گردد 
و به طور قطع در افق ۱۴۰۴ در توازن زنجیره فولاد براساس تناژ تولید ۵۵ 

میلیون تن کمبود دچار کمبود خواهیم شد.
ضویی با اشاره به چالش های صنعت فولاد در حوزه تولید، ذوب، ریخته 
گری، نورد و ...، توضیح می دهد: در حال حاضر شاهد توسعه صنعت فولاد 
از نظر حجمی هستیم و واحدهای نورد افزایش ظرفیت داشته اند، اما ایراد 
موجود این است که متاسفانه امروز تنها تمرکز ما بر روی فولادهای تجاری 
با ارزش افزوده پایین است و توجه کمتری نسبت به فولادهای ویژه با ارزش 

افزوده بالا داریم.
وی با اعتقاد بر اینکه سبد محصولات در خطوط و طرح های فولادی تعریف 
درستی ندارد، تصریح می کند: متاسفانه در افق چشم انداز ۱۴۰۴ تنها برای 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد تجاری با ارزش افزوده پایین برنامه ریزی کرده 
ایم، در حالیکه بعضا نسبت به واردات فولادهای ویژه به کشور اقدام می کنیم، 
این درحالیست که انرژی با هزینه ای اندک به دست فولادسازان می رسد، اما 

آنها محصولی با ارزآوری بالا تولید نمی کنند.
وی چالش دیگر صنعت فولاد را مربوط به تامین مالی و سرمایه گذاری برای 
طرح های جدید و  توسعه می داند و می گوید: زمانیکه کشور با تحریم و 
مشکلات بانکی درگیر نبود، تامین مالی بعضا از منابع بیرونی و استقراض 
خارجی انجام می شد که متاسفانه این هزینه برای طرح های فولادی با توجیه 
اقتصادی بسیار پایین انجام شد و با افزایش نرخ ارز امروز در زمان بازگشت این 
وام ها کشور دچار ضرر هنگفت شده است، در حالیکه اگر این تسهیلات برای 
محصولات صادرات محور با ارزش افزوده بالا هزینه شده بود صنعت فولاد به 

سودآوری بیشتری رسیده بود.
مدیر فروش و توسعه کسب و کار شرکت دانیلی شعبه ایران همچنین یادآور 
می شود: متاسفانه بسیاری از فرصت های حوزه فولاد در گشایش دو ساله 
برجام از دست رفت، در حالیکه می توانستیم بخشی از طرح های نیمه تمام 

را از منابع تامین مالی خارجی به اتمام برسانیم.
وی با بیان اینکه سه مقوله عمده بر توسعه خطوط فولادی و تجارت آن 
تاثیرگذار منفی گذاشته است،  می گوید: عدم ثبات در سیاستگذاری و قیمت 
گذاری توسط نهادهای مرجع همچون وزارت صمت، بورس کالا، گمرک، 
بانک مرکزی و ... از چالش های عمده صنعت فولاد است و باوجودیکه امروز 
در جنگ اقتصادی قرار داریم، اما تصمیمات غیرکارشناسی شبانه، سبب ایجاد 
مشکل در میزان سودآوری و سرمایه گذاری بازار فولاد و ایجاد رانت در آن 

شده است.
وی همچنین با اشاره به اینکه حتی زمانیکه تحریم ها شدت نگرفته بود، در 
تامین تسهیلات بانکی برای بازار داخل، صادرات، مشتریان و تولیدکنندگان 
فولاد به درستی عمل نکردیم، تاکید می کند: امروز اکثر تولیدکنندگان برای 
تامین نقدینگی مواد اولیه خود دچار مشکل هستند، بنابراین سیستم بانکی 
کشور و دستگاه های بالاتر همچون بانک مرکزی و وزارت صمت باید موانع 
پیش روی جهش تولید را بررسی کنند. وی همچنین زیرساخت های حمل 
و نقل ریلی را یکی از بزرگترین چالش های صنعت فولاد در بازار داخل و 
همچین صادرات می داند و می گوید: یکی از گلوگاه های صنعت فولاد در 
افق ۱۴۰۴ در تولید ۵۵ میلیون تن فولاد خام، زیرساخت های ریلی و جاده 
ای است و پیش بینی می شود کشور توان جابجایی بار سنگین را نداشته 
باشد که این موجب ترافیک سنگین حمل کالا و عدم به موقع تحویل کالا 

خواهد شد.

گلوگاه های صنعت فولاد 
برای رسیدن به افق 1404

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری اصفهان نیز بعد از نفت، گاز و 
پتروشیمی، صنعت فولاد در ایران یکی 
از بزرگترین و اشتغالزاترین صنایع است 
و باتوجه به اینکه اربابان این صنعت در 
گرد  فولاد  نمایشگاه  دوره  دوازدهمین 
هم جمع می شوند، می توانند زمینه های 
توسعه فناوری های فولاد کشور را در یک 
محل به منصه ظهور گذاشته و فعالان این 
حوزه از ظرفیت های جدید آن در مدتی 

کوتاه باخبر شوند.
قاضی عسگر به "نوسان" می گوید: با توجه 
به اینکه تا بعد ماه محرم و صفر، برپایی 
برگزاری  داشت،  نخواهیم  نمایشگاهی 
نمایشگاه فولاد در اصفهان می تواند ارزش 
آفرین باشد، چراکه بزرگترین فعالان حوزه 
فولاد کشور نیز در این استان قرار دارند. 
او با بیان اینکه امروزه فولاد یکی از صنایع 
آلاینده و آب بر در کشور محسوب می شود، 
تاکید می کند: برنامه ما در استان اصفهان 
حرکت به سمت صنایع سبز و کم آب بر 
است، چراکه اقلیم استان اصفهان متناسب 
با شرایط این صنایع نیست، به این دلیل 
توسعه این صنعت در غرب استان را محدود 

کرده ایم و جانمایی طرح های توسعه فولاد 
در مناطقی با فیزیک این صنعت انجام 

خواهد شد. 

برای حوزه ریخته گری
جانمایی مناسبی کرده ایم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان ادامه می دهد: برای حوزه ریخته 
گری نیز براساس مطالعات صورت گرفته 
در شرق اصفهان جانمایی مناسبی در نظر 
گرفته ایم، اما در مجموع توسعه فولاد باید 
در استان های مرزی و پرآب انجام شود.
او با تاکید بر اینکه صنایع فولادی کشور 
و استان امروز باید بر روی چالش های 
زیست محیطی خود کار کنند و ایرادات 
خود را برطرف کنند، خاطرنشان می کند: 
خوشبختانه امروز برنامه هایی جهت کاهش 
مصرف آب صنایع فولادی و استفاده از 
پساب در دست اجراست که این موارد می 
تواند اثرات منفی این صنایع را بر روی اقلیم 
استان به حداقل برساند، از سوی دیگر با 
توجه به حمایت صنایع فولادی استان از 
طرح انتقال آب خلیج فارس به اصفهان، 
بخشی از نیاز آبی استان از این مسیر مرتفع 

فولاد  توان  نمی  امروز  می شود، چراکه 
مبارکه را از اصفهان حذف به استان دیگری 

منتقل کنیم.
 قاضی عسگر با اشاره به اشتغال بالای 
صنعت فولاد، تصریح می کند: با توجه به 
ظرفیت بالای صنعت فولاد، صنایع جانبی 
دیگری در کنار آن شکل گرفته است و در 
آینده پتانسیل توسعه این صنایع نیز وجود 

خواهد داشت.

توسعه صنایع جانبی فولاد
در دستور کار

او با اشاره به اینکه ذوب آهن و فولاد مبارکه 
اصفهان از گذشته به اصفهان به ارث رسیده 
اند، می گوید: اثرات جانبی این صنایع باید 
مدیریت شود تا با کمترین آسیب به کار 
خود را ادامه دهد، بنابراین امروز گسترش و 
توسعه صنایع جانبی فولاد در برنامه ما قرار 

گرفته است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان به پتانسیل شرکت های دانش 
بنیان اشاره می کند و ادامه می دهد: در 
شهرک علمی تحقیقاتی و منطقه علم و 

فناوری اصفهان به دنبال این هستیم که 
اصفهان را به مرکز و قطب توسعه فناوری 
فولاد تبدیل و این فناوری را به دیگر نقاط 
ایران صادر کنیم و در این شرایط می توان 
فرایند انتقال صنایع فولادی استان به دیگر 
شهرها را دنبال کنیم تا اصفهان به استانی 
سبز و عاری از آلودگی با مدیریت منابع آب 
تبدیل شود. او همچنین در مورد مشکلات 
صنایع فولادی کشور از جمله فولاد مبارکه 
خود  اولیه  مواد  تامین  در  آهن  ذوب  و 
همچون سنگ آهن و ...، می گوید: به طور 
قطع در هر فعالیت و توسعه ای، آینده نگری 
سودمند است و این آینده نگری باید در 
تامین مواد اولیه و تکنولوژی های مورد نیاز 
فولاد دیده می شد و این صنایع باید از ۱۰ 
سال پیش شرایط امروز خود را ترسیم می 
کردند و براساس آن برنامه ریزی های لازم 
را انجام می دادند تا اکنون در تامین مواد 

اولیه خود دچار مشکل نشوند.
به گفته قاضی عسگر، در حال حاضر برای 
تامین مواد اولیه صنایع فولادی استان از 
جمله ذوب آهن طرح توسعه بهره برداری 
از معادن سنگ آهن و توسعه اکتشاف از این 
معادن را در دست داریم و به دنبال افزایش 
استخراج از دیگر معادن کشور هستیم. از 
سوی دیگر دانه بندی برخی معادن کشور 
برای کوره بلند مناسب نیست، بنابراین با 
تکنولوژی های جدید به دنبال تغییرات در 
دانه بندی معادن جهت بهره برداری از آنها 

هستیم.
او توضیح می دهد: به عنوان مثال در کشور 
تعدادی زیادی سنگ آهن کم عیار وجود 
دارد که می توان با کمک مراکز دانشگاهی و 
محققین، عیار این سنگ آهن ها را بالا برد و 

از آنها به عنوان مواد اولیه استفاده کرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان با اعتقاد بر اینکه صنایع فولاد باید 
از گذشته برای تامین مواد اولیه خود چاره 
اندیشی می کردند و متاسفانه در این مسیر 
بعضا کوتاهی شده است، تاکید می کند: 
در حال حاضر با برنامه ریزی کوتاه و میان 
مدت می توان به طور موقت مواد اولیه ذوب 
آهن و فولاد مبارکه را از دیگر معادن تامین 
کنیم و به طور قطع یکی از راه های جهش 
تولید در سال جاری تامین هرچه سریع تر 

مواد اولیه مورد نیاز صنایع فولادی است.
او همچنین تغییر مدیریت وزارت صمت را 
یکی از عوامل ایجاد مشکل در صنعت فولاد 
می داند و می گوید: به طور قطع تغییرات 
وزارت صمت و نبود ثبات مدیریت سبب 
ضربه به صنایع مختلف از جمله فولادی ها 
می شود، البته صنایع و مسئولان به دنبال 
رفع مشکلات صنعت فولاد به خصوص 
در تامین مواد اولیه هستند، از سوی دیگر 
باید  موجود  بندی  سهمیه  به  توجه  با 
مشکل تحویل و انتقال مواد اولیه مورد نیاز 

فولادی ها مرتفع شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان در گفت وگو با "نوسان" تاکید کرد:

پتانسیل بالای توسعه صنایع وابسته
اصفهان را به قطب توسعه فناوری فولاد تبدیل کنیم

بــه اعتقــاد کارشناســان صنعــت فــولاد در تولیــد، اقتصــاد و صنعتــی شــدن کشــور نقــش 
ــا تولیــد و مصــرف،  مهــم و کلیــدی دارد و  فــولاد کشــور از مرحلــه اســتخراج معــدن ت
مشــاغل متعــددی ایجــاد مــی کنــد کــه یکــی از مهمتریــن مزایــا و منافــع مهــم ایــن صنعــت، ایجــاد 
ــد و  ــوط تولی ــوژی، خط ــروش تکنول ــور، ف ــاد کش ــق اقتص ــعه و رون ــولاد، توس ــادرات ف ــای ص بازاره
پشــتیبانی هــای فنــی و مهندســی اســت. "حســن قاضــی عســگر" معــاون هماهنگــی امــور اقتصــادی 
ــا توجــه بــه ظرفیــت بــالای صنعــت  ــا "نوســان" تاکیــد دارد: ب اســتانداری اصفهــان در گفــت وگــو ب
فــولاد، صنایــع جانبــی دیگــری در کنــار آن شــکل گرفتــه اســت و در آینــده پتانســیل توســعه ایــن 

صنایــع نیــز وجــود خواهــد داشــت.

گزارش
گروه شهری

 نوســان: ذوب آهن اصفهان از دریافت 
مجوز تامین ۱.۷۵ میلیون تن ســنگ آهن 
از دو معدن ســنگان و چاه گز تا پایان سال 
خبر داد و با توقف نماد، آماده بازگشایی برای 

شنبه شد. 
به گــزارش نوســان، منصور یــزدی زاده 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهــان اعلام کرد: 
با توجه به نشست ۸ مرداد هیات وزیران به 
سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایــران، اجازه تامیــن حداکثر یک 
میلیون تن سنگ آهن دانه بندی از معدن 
ســنگان و حداکثر ۷۵۰ هزار تن ســنگ 

آهن دانه بندی از معدن چاه گز بدون الزام 
به برگزاری مزایده تا پایان ســال ۹۹ برای 
شرکت ذوب آهن با شــرایط زیر داده شده 

است.
اول: قیمت فروش سنگ آهن معادن مزبور 
معادل نزدیکترین قیمت کشف شده از سایر 
قراردادهای فروش معادن مربوط به عنوان 
درصدی از شمش فولاد خوزستان منظور 

می شود.
دوم: تمدید این تصویب نامه در صورت تایید 
وزارت صنعت و انجام تعهدات قراردادی از 
سوی شــرکت ذوب آهن بصورت سالانه و 

حداکثر تا ۱۰ سال برای معدن چاه گز و پنج 
سال برای معدن سنگان با رعایت قوانین و 

مقررات مربوط امکان پذیر است.
سوم: سازمان توسعه و نوســازی معادن و 
صنایــع معدنی در صــورت وجود ظرفیت 
های فنی می تواند از سال ۱۴۰۰ تناژ قرارداد 
تامین را در معادن سنگ آهن سنگان وچاه 

گز تا ۲۵ درصد افزایش دهد.
چهارم: در صورت وجود ظرفیت های فنی، 
قرارداد معدن سنگ آهن ســنگان از سال 
۱۴۰۰ تــا ۱.۵ میلیون تن در ســال قابل 

افزایش خواهد بود.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خبر داد:

ذوب آهن مجوز تامین 1.۷۵ میلیون تن سنگ آهن از دو معدن گرفت
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و  صمت  وزیر  معاون  نوسان:  
رئیس هیئت عامل ایمیدرو با بیان 
اینکه یکی از اصلی ترین سیاست 
فعالیتهای  ایمیدرو،  های سازمان 
توسعه ای است گفت: از جمله این 
کارها افزایش سرمایه از محل سود 
شرکت ها می باشد که با جدیت 
هیات  رئیس  گردد.  می  دنبال 
این  کرد:  اضافه  ایمیدرو  عامل 
می شود  عملیاتی  حالی  در  مهم 
ایمیدرو،  سیاست های  طبق  که 
طرح های  مالی  تامین  استراتژی 
توسعه شرکت های بزرگ از محل 

سود، در دستور کار است.
خداداد غریب پور افزود: سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
در راستای راهبردهای توسعه ای خود، 
استراتژی تامین مالی طرح های توسعه ای 
از  معدنی  و صنایع  معدن  شرکت های 
کرده  آغاز  شرکت ها  خود  سود  محل 
کرد:  تصریح  وزیر صمت  معاون  است. 
هدف گذاری مذکور توسط این سازمان 
شده  انجام  جهت  این  به  توسعه ای 
محدودیت  شرایط  در  کشور  که  است 
در تامین مالی بین المللی )فاینانس( و 
نبود تسهیلات بانکی و تحریم نفت به 
سرمی برد. وی افزود: خوشبختانه اقدامات 
خوبی در زمینه افزایش سرمایه شرکت 
ها انجام شده است. برای نمونه در مبارکه 
در سال گذشته ۸ هزار میلیارد تومان 
و امسال بیش از ۹ هزار میلیارد تومان 
افزایش سرمایه با هدف طرح های توسعه 
ای تعریف شده در نظر گرفته شده است. 
غریب پور خاطرنشان کرد: برای شرکت 
مس نیز سال گذشته بیش از ۲ هزار 
میلیارد تومان و امسال ۱۰ هزار میلیارد 
تومان پروژه  تعریف شده است. وی ادامه 
با هماهنگی سهامدار عمده فولاد  داد: 
خوزستان نیز توانستیم ۸ هزار میلیارد 
تومان پروژه برای سال های آتی در این 
شرکت تعریف کنیم و همچنین در گل 
گهر و چادرملو هر یک بیش از ۵ هزار 

میلیارد تومان پروژه تعریف شده دارند.
بنابر این گزارش، شرکت فولاد مبارکه 
و  صنعتی  واحد  بزرگ ترین  به عنوان 
فولادساز کشور از جمله مجموعه هایی 
است که این رویکرد را طبق سیاست های 
این  است.  کرده  اجرایی  بالادستی، 
نخست،  گام  در  پارسال  فولادساز 
افزایش سرمایه ۸ هزار میلیارد تومانی 
را عملیاتی کرد و امسال نیز ۱۰ هزار 
میلیارد تومان دیگر را در قالب افزایش 
به سرمایه گذاری در طرح های  سرمایه 
این  در  داد.   خواهد  اختصاص  خود 
زمینه مبارکه هشت طرح توسعه ای در 
بخش های گندله، کنسانتره، تختال و... را 
در شمار برنامه های خود قرار داده است 
که تا سال ۱۴۰۳ به بهره برداری می رسد. 
غریب پور ادامه داد: در مجموع شرکت 
های صنعتی و معدنی و کانه های فلزی و 
فلزات اساسی که ۲۵ درصد بازار سرمایه 
را به خود اختصاص داده اند، خوشبختانه 
سیاست افزایش سرمایه را دنبال کرده و 
هیئت مدیره این شرکت ها پروژه های 
توسعه ای تعریف می کنند و همین امر 
منجر به تعمیق بازار سرمایه می شود. 
وی در خاتمه به سهامداران بازار سرمایه 
این  بدانند که  توصیه کرد: سهامداران 
بنیادی محسوب  سهم ها، سهام های 
نصیب  را  خوبی  بازدهی  و  شوند  می 
آنان خواهند کرد و از سوی دیگر باعث 
توسعه بخش معدن، صنایع معدنی، ایجاد 

اشتغال و کارآفرینی می شود.

بنا به تازه ترین گزارش آماری انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، مجموع صادرات فولاد 
ایران در دوره چهار ماهه ماه نخســت ســال جاری، ۲ میلیون و ۲۳۶ هزار تن بوده که 
نسبت به دوره مشابه سال قبل، کاهش شدید ۳۱.۸ درصدی را نشان می دهد. این میزان 
کاهش صادرات فولاد، در شــرایطی که بازار ارز نیر ملتهب اســت، نگران کننده است. 
کاهش صادرات در حالی در چهار ماهه نخست امســال صورت گرفته که تولید فولاد 

کشور صعودی بوده و رشد ۹ درصدی را تجربه کرده است.

مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه با اشاره به نقش این واحد از تولید سالانه ۵ 
گرید محصولات جدید و مهم ترین برنامه های واحد NPT خبر داد. محمدعلی توحیدی 
گفت: با توجه به تولید محصولات جدید، واحد تروپروسس شرکت فولاد مبارکه تابه حال 
توانسته جوایز محصول برتر را کسب کند و در تولید محصولات نوآورانه پیشگام باشد.  وی 
در مورد نقش واحد متالورژی و روش های تولید در فولاد مبارکه افزود: وظیفه اصلی این واحد 

طراحی و مشارکت در تولید محصولات جدید بر اساس سفارش مشتریان است. 

تولید 5 گرید از محصولات جدید "فولاد"  کاهش 32 درصد صادرات فولاد ایران

گزارش

گفت و گو

فعالیتهای توسعه ای
رویکرد اصلی ایمیدرو

مدیرعامل شرکت صبا فولاد خلیج فارس عنوان کرد؛

 نوسان: گفته می شود کمبود مواد 
اولیه یکی از چالش های اساسی در 
توسعه فولاد کشور است. با توجه به 
نامگذاری سال جاری از سوی مقام 
کردن  برطرف  برای  رهیری،  معظم 
نگرانی ها از این موضوع، جه تدابیری 
اتخاذ شده و آیا جهش تولید در این 

مجموعه قابل دسترس است؟
شرکت فولادمبارکه به واقع سال جهش 
تولید را با جهش تولید آغاز کرد و علی رغم 
محدودیتهای موجود در تامین مواداولیه از 
ظرفیتهای تولید خود به بهترین نحو ممکن 
در سال ۱۳۹۹ استفاده کرد. برای تداوم 
این موضوع مدیریت توزیع مواد اولیه در 
کل زنجیره تولید فولادکشور، قطع دست 
دلالان و جلوگیری از خام فروشی توسط 

وزارت صمت ضروری به نظر می رسد.
این میان هلدینگ فولاد مبارکه در  در 
جهت مقابله با کمبود مواد اولیه با راه اندازی 
طرح های توسعه درفولادسنگان بخشی 
از کمبود مواد اولیه خود شامل کنسانتره و 
گندله را تولید نموده و بخشی دیگر از کمبود 

مواد اولیه  با افزایش بهره وری خطوط تولید 
کنسانتره و گندله موجود جبران نموده و 
همچنین با تغییر  میکس شارژمواداولیه 
بخشی از کنسانتره غیر قابل مصرف با 
تدابیر اتخاذشده در مدار مصرف قرار گرفته  
وبا تعامل  با معادن بزرگ وکوچک   بخش 
عمده کمبود مواد اولیه را تامین نموده 
تا مانعی در جهت جهش تولید در فولاد 
مبارکه  وجود نداشته باشد و رکورد های ۵ 
ماهه ابتدای ۹۹ گویای این مطلب می باشد.

 نوسان:  از دید شما ریشه عدم تامین 
پایدار سنگ آهن برای فولادسازان 
چیست؟ و شرکت فولادمیارکه برای 
خود  نیاز  مورد  آهن  سنگ  تامین 
چگونه برنامه ریزی نموده و در این راه 
چه انتظاری از تولیدکنندگان بزرگ 

سنگ آهن کشور دارد؟
متاسفانه در طول سالیان گذشته شرکتهای 
معدنی به جای ســرمایه گــذاری، تمرکز 
خود را بر ســرمایه گــذاری در حوزه های 
پایین دست معطوف کرده اند و این جهت 

گیری باعث شده که در حال حاضر سرمایه 
گذاری های صورت گرفتــه در حوزه های 
فولادسازی در طول ســالیان قبل معطل 
خوراک خود هستند. شرکت فولادمبارکه 
برای رفع نگرانی های موجود با تشــکیل 
معاونت معدنی، ورود خود به حوزه معدن را 
اعلام نموده  و تلاش دارد با سرمایه گذاری 
در این حوزه بخشــی از نیاز خود را تامین 
نماید. انتظار فعالان حوزه معدن از متولیان 
صنعت کشور آن است که با مدیریت صحیح 
زنجیره فولادکشــور از هــدر رفت منابع 
سرمایه گذاری های پیشین و منابع موجود 
جلوگیری به عمل آورند. بدون تردید نگاه 
بخشی و قومی دســتاوردی به جز اتلاف 

سرمایه و انرژی کشور نخواهد داشت.

مجموعه  از  شما  تحلیل  نوسان:    
وزارت  که  تدابیری  و  ها  سیاست 
صنعت، معدن و تجارت در رابطه با 
جلوگیری از خام فروشی اندیشیده 
با اعمال تعرفه روی  چیست؟ و آیا 
سنگ آهن، گندله، فروآلیاژها و . . . می 

شود از خام فروشی جلوگیری کرد؟
از اولویت  باید باور داشت که تامین ارز 
های اساسی کشور است. اما تامین ارز با 
خام فروشی جز خسارت برای نسل حاضر 
و آینده سودی نخواهد داشت. در سال 
گذشته با اعمال تعرفه بر صادرات سنگ 
آهن از خروج بخشی از سرمایه های کشور 
افزایش  با  متاسفانه  اما  شد.  جلوگیری 
قیمت ارز، اثر این تعرفه کاهش یافته است 
و صادرکنندگان به روشهای مختلف اقدام 
به صادرات می کنند. بدون شک مدیریت 
توزیع مواد بین واحدهای تولیدی و رفع 
ارز  توسط  معدنی  شرکتهای  ارزی  نیاز 
حاصل از صادرات صنایع پایین دستی به 
منظور جلوگیری از خام فروشی پیشنهاد 

می گردد.

 نوسان:  برنامه های آتی فولاد میارکه 
اصفهان برای رشد و توسعه فعالیت 
ها و تولید محصولات جدید در چه 

مواردی خلاصه شده است؟
راستای  در  فولادمبارکه   MPT واحد 
فرایند،  طراحی  تکنولوژی،  شناسایی 
مشاوره تخصصی و آموزش تولید فولادهای 
ویژه، همچنین استفاده از نرم افزارهای 
شبیه ساز رایانه ای و تجهیزات آزمایشگاهی 
پیشرفته و نیز بهره گیری از توانمندیهای 
مراکز علمی و پژوهشی شاخص کشور از 
جمله پژوهشکده فولاد دانشگاه صنعتی 
اصفهان را در سرلوحه اقدامات خود قرار 
داده است. برخی از برنامه های آتی این 
واحد در راستای توسعه محصولات مجتمع 
فولادمبارکه و پاسخ به نیاز کشور در زمینه 
گریدهای فولادی ویژه در شرایط تحریمی 

به شرخ ذیل است:
اول: بومی سازی طراحی و تولید فولادهای 
مورد   )AHSS( پیشرفته  پراستحکام 
بر  تاکید  با  خودرو  صنعت  در  استفاده 

)DP( فولادهای دوفازی
دوم: تدوین دانش فنی طراحی و تولید 
بومی فولادهای الکترونیکی مورد استفاده 

در ساخت الکتروموتورها و ژنراتورهای برق
سوم: توسعه سبد محصولات فولادمبارکه 
در زمینه ورق های فولادی عملیات حرارت 

پذیر
چهارم: تامین نیاز صنایع و نیروگاههای 
حرارتی کشور به ورق های فولادی مقاوم 

به خورندگی
پنجم: توسعه سبد محصولات فولادمبارکه 
در زمینه فولادهای خطوط لوله انتقال نفت 

و گاز ترش.

چالش های پیش روی صنعت فولادکشور در گفت وگو با مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه بررسی شد؛

جهش تولید در سال جهش تولید
عظیمیان: تامین ارز با خام فروشی جز خسارت برای نسل حاضر و آینده سودی نخواهد داشت

citizen

تصمیمات خلـق السـاعه
بزرگترین چالش صنعت فولاد

قطب تولید فولاد کشور، یک بار دیگر میزبان نمایشگاهی از جنس فعالان صنعت فولاد و صنایع وابسته شده 
است. دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان 
در شرایطی برگزار می شود که فضای اقتصادی کشورمان در حالت رکود اقتصادی ناشی از تحریم های شدید اقتصادی و 
پاندومی کرونا، تحت تاثیر قرار گرفته و برگزاری رویداد نمایشگاهی با رعایت تدابیر و پروتکل های مناسب بهداشتی، بهترین 
ابزار برای رونق بخشی به بازارهای مختلف محسوب می شود. در این بین صنعت فولاد کشور همواره و طی نیم قرن گذشته 
در کشور به خوبی رشد کرده و در دل تحریم های دهه های گذشته مجموعه عظیمی مانند فولادمبارکه را بنیان نهاده است. 
چنین صنعتی با این دستاورد بزرگ بدون تردید قادر است از سد تحریم های فعلی نیز به سلامتی عبور کند و نشان به آن 
نشان، که امروز صاحب کرسی رتبه دهم تولید فولاد در سطح جهان است. گفت وگوی ما با حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل 

شرکت فولاد مبارکه به راهکارهای عبور این شرکت از چالش های امروز صنعت فولاد ایران اختصاص دارد.

گفت و گو
گروه صنعت

 نوسان: نماینــده مردم خمینی شهر در 
مجلس شــورای اســلامی روز شنبه ۲۵ 
مردادماه ضمن بازدیــد از خطوط تولید 
فولاد مبارکــه با حمیدرضــا عظیمیان 
مدیرعامل این شــرکت دیــدار و بر لزوم 
گســترش ارتبــاط بیشــتر نمایندگان 
مجلس و صنعت برای رفــع موانع تولید 
تاکید کرد. حجت الاســلام والمسلمین 
محمد تقی نقدعلی ضمن ابراز خرسندی 
از دستاوردهای شــرکت فولاد مبارکه در 
سنوات و ماه های اخیر به ویژه در شرایط 
تحریم، کســب این افتخارات و موفقیت 
ها به دســت جوانان و کارشناسان داخلی 
را بسیار مســرت بخش و امیدوارکننده 

ارزیابی کرد.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود 

مســاعدت های  فولاد مبارکه به منطقه 
پیرامون، اســتان و کشــور را قابل تقدیر 
دانســت و ابراز امیدواری کرد: مدیران و 
کارکنان متعهد این شرکت همچنان در 
راستای دســت یابی به اهداف اقتصادی 
و توسعه عمرانی کشــور همت گمارند و 
با مساعدت در رفع مسائل و دغدغه های 

مردم شریف منطقه و کشورکوشا باشند.
 نماینده مردم خمینی شــهر در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به نامگذاری سال 
جاری به عنوان سال جهش تولید از سوی 
مقام معظم رهبــری،  بر ضرورت حمایت 
تمامی نماینــدگان به ویــژه نمایندگان 
استان اصفهان از شــرکت فولاد مبارکه 
به عنوان یکی از شــرکت های پیشــرو 
در کشــور تاکید کرد و افزود: با توجه به 

سفارش های ویژۀ معظم له به نمایندگان 
این دوره مبنی بر ضرورت رفع مشکلات 
تولید و توجه بیشتر به معیشت و اقتصاد 
مردم، بنده به همراه دیگر نمایندگان این 
آمادگی را داریم که بــا اتکا به راهکارهای 
قانونی برای رفع موانع و مشکلات تولید در 
صنعت کشور به ویژه شرکت فولاد مبارکه 
به عنوان یکــی از بنگاه هــای اقتصادی 

تاثیرگذار کشور گام برداریم.
وی در همیــن خصوص ارتباط بیشــتر 
مجلس شــورای اســلامی بــا صنعت و 
برنامه ریزی های بهتر درعرصه نظارت و 
قانونگذاری را در روند رونق تولید و توسعه 
اقتصادی کشــور مؤثر دانســت و اظهار 
امیدواری کرد: با این اقدامات ان شــاءالله 
شاهد بهبود فزاینده و رشد کمی و کیفی 

محصولات  فولاد مبارکه باشیم.

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی مطرح کرد: 

لزوم گسترش ارتباط مجلس با صنعت برای رفع موانع تولید

اگرچه آمریکا در ادامه محدودیت های خود در ســال جاری چند 
شــرکت ایرانی فعال در حوزه فــولاد را تحریم کــرد، اما به گفته 
کارشناسان، باوجودیکه این سیاست های خصمانه در ظاهر اثراتی بر 
صنعت فولاد داشته، اما در نهایت منجر به آبدیده شدن این صنعت 
می شود و فولاد ایران زیر بار تحریم ها کمر خم نخواهد کرد. به اعتقاد 
ســعید بزرگی، صنعت فولاد در این روزها چیــزی فراتر از فولاد و 
همچون الماس می درخشد و باری که این روزها صنعت نفت نتوانسته 
بر دوش بکشد را از زمین برداشــته و ادامه مسیر می دهد. آنچه در 
ادامه می خوانید گفتگوی "نوسان" با مدیرعامل شرکت صبا فولاد 

خلیج فارس است.
 نوسان: امروز بسیاری از فعالان اقتصادی، فولاد را جایگزین مناسبی 
برای نفت می دانند، اما نگرانی ها همچنان از بابت تحریم های این صنعت 
و آینده آن وجود دارد. شــرایط موجود را چگونه ارزیابی می کنید؟

 به اعتقاد من در دوره تحریم و شرایطی که بسیاری از کشورهای دنیا، ناجوانمردانه 
تلاش برای زمینگیر کردن حوزه تولید و کسب درآمد ایران دارند، صنعت فولاد 
فراتر از فولاد، عمل کرده و همچون الماس درخشیده و باری را که صنعت نفت 
باتوجه به ساختار دولتی و وابستگی کامل به دولت به دلیل تحریم ها نتوانسته 
بر دوش بکشد و بخش قابل توجهی از این بار را ساختار اصلاح شده صنعت فولاد 
و مالکیت بخش خصوصی آن، از زمین برداشــته و امروز شرکت های فولادی با 
انواع روش و تاکتیک های مختلف و دور زدن سد تحریم ها، ارز مورد نیاز کشور 
را تامین می کنند و به نوعی به عنوان یک مُسکن به اقتصاد کشور تزریق می کند.

 نوسان: به اعتقاد شما امروز بزرگترین چالش صنعت فولاد کشور 
کدام است؟

بخش بزرگی از مشکلات موجود در صنعت فولاد وابسته به تصمیمات خلق 
الساعه، سلیقه ای و لحظه ایست که برای این صنعت گرفته می شود و موجب 
شده تا فعالان این حوزه بعضا از انجام عملیات تولید و صادرات باز بمانند و این 
مشکل تا جایی پیش رفته که بسیاری از شرکت های فولادی را دچار چالش 
جدی کرده است. تجربه سال های گذشته به ما نشــان داد تا زمانی که دولت 
تصمیم نگیرد در عرصه های مختلف صنایــع از دخالت های موردی و متعدد 
دست بردارد، مشکلات همچنان پابرجا باقی خواهد ماند، البته دولت باید نقش 
حاکمیتی و تعادل بخشی خود را در بازار  ایفا کند که متاسفانه برخی تصمیمات 

این بخش و زیرگروه های آن برای حوزه صنایع فولادی آسیب زا بوده است.
  نوسان: بسیاری از فولادســازان از اقدام دولت در تقسیم بندی و 
ارزش گذاری زنجیره فولاد گلایه دارند، به نظر شــما این اتفاق چه 

تاثیری بر آینده صنعت فولاد خواهد گذاشت؟
به اعتقاد من امروز یکی از اقدامات خوب دولت، تقسیم بندی و ارزش گذاری 
بخش های مختلف فولاد بوده و تعیین تکلیف مناسبی است، البته اعتراضاتی 
در این باره وجود دارد، امــا این را می دانیم که یک قانون بــد، همواره بهتر از 
بی قانونی اســت، با این وجود در حوزه صادرات به نظر می رســد تا زمانی که 
کشــور برای رفع نیازهای اولیه خود از قبیل دارو، غذا و ... نیاز به ارز دارد باید با 

صادرکنندگان و فعالان صنعت فولاد با ملاطفت بیشتری برخورد کند.
 نوسان: به اعتقاد شما تصمیمات خلق الساعه دولت در حوزه فولاد 
و همچنین تامین مواد اولیه، این صنعت را برای رسیدن به افق چشم 

انداز ۱4۰4 دچار مشکل خواهد کرد؟
بدیهی است که در حوزه تامین مواد اولیه فولاد که عمده آن سنگ آهن است، 
منابع کشور نامحدود نیســت و باید بپذیریم که در کنار محدودیت منابع، به 
کار خود ادامه دهیم، بنابراین باید فعالان حوزه فولاد و دولت در کنار هم قرار 
بگیرند، البته برای تامین مواد اولیه صنعت فولاد می توان اقدام به واردات کنیم، 
اما امروز کشور درگیر تحریم اســت و دیگر توان واردات ندارد، بنابراین دولت 
باید با اقتدار وارد شــود و با انجام عملیات تنظیم بازار و نظم بخشی به بازار که 
در اختیار ماست زنجیره مطمئن و قابل اتکا فولاد را حفظ کند تا بتوانیم برای 

رسیدن به افق چشم انداز فولاد ادامه فعالیت دهیم. 
 نوسان: یکی از موضوعات به خصوص در دوران تحریم ها، تاکید بر 
بومی سازی صنعت فولاد است، در حال حاضر ظرفیت استارتاپ ها 

برای توسعه کیفی صنعت فولاد چگونه است؟ 
باید توجه داشت که دنیای آینده، دنیایی است که توسط استارتاپ ها طراحی و 
به ثمر می رسد و اهمیت شرکت های استارتاپی بر هیچ کسی پوشیده نیست. 
خوشبختانه در این زمینه اتفاقات خوبی در حوزه فولاد رخ داده و فولادسازان با 
ایجاد شرکت های مختلف در این زمینه در حال فعالیت هستند. فولاد مبارکه 
به عنوان یکی از بزرگترین شــرکت های فولادی کشــور امروز در این حوزه 
اتفاقات خوبی رقم زده و توانسته به فراخور امکانات خود به این عرصه وارد شود. 
به عنوان مثال با شرکت های قدیمی ایریســا یا فولاد تکنیک و شرکت های 
جدید دانش بنیان فعالیت های خوب، ثمربخش و امیدبخشی آغاز کرده که به 

زودی از نتایج آن در صنعت فولاد رونمایی خواهد شد.
 نوسان: آیا شرکت صبا فولاد خلیج فارس نیز به این زمینه ورود کرده 

است؟
ما به عنوان شرکتی که تنها در زمینه احیای فولاد فعالیت می کنیم به شکلی 
در این زمینه ورود کرده ایم و بــه عنوان تنها تولیدکننده بریکت گرم در ایران 
فعالیت می کنیم که می تواند کشور را به سمت تولید فولادهای کیفی حرکت 
دهد. البته باید توجه داشــت که تولیدات خاص بیشتر در حوزه ذوب، ریخته 
گری و فولادهای خاص است و اگر صبا فولاد به سمت تولید فولادهای خاص 
وارد شود امیدبخش این صنعت خواهد بود و با نگاه ویژه صندوق بازنشستگی 

در حال برنامه ریزی برای رسیدن به این هدف هستیم.



سال ششم/ شماره ۱۴۰/  ۱ شهریور ۱۳۹۹/ ۲ محرم ۱۴۴۲
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رویدادنامه

 نوســان: معاون خرید شرکت 
ذوب آهن اصفهان بــا تاکید بر 
اینکــه این مجموعــه به هیچ 
معدنی در کشــور بدهی ندارد، 
گفت: تامین سنگ آهن درشت 
دانه از داخل به گلــوگاه ذوب 
آهن تبدیل شــده البته معادن 
ما امکان تامین این محصول را 
دارند، اما برخی معادن با تبدیل 
سنگ آهن خود به کنسانتره، از 
تحویل ماده معدنی خود به ذوب 

آهن سرباز می زنند.
محمدجعفــر صالحــی در خصوص 
برخی صحبت ها مبنی بر تاخیر ذوب 
آهن در پرداخت هزینه های معادن، 
اظهــار کــرد: در حــال حاضر هیچ 
معدنی وجود ندارد که ذوب آهن به 
آن بدهکار باشــد و تقریبا پرداخت 
بالای ۹۰ درصد معــادن به غیر از دو 
مورد که گردش مالــی ماهیانه آنها 
بالاســت، اما بدهی بقیــه معادن به 
روز پرداخت می شــود و در مجموع 
ذوب آهن در هیچ یــک از مواد اولیه 
خود به فروشندگان بدهی ندارد. وی 
با بیان اینکه بخشــی از واردات مواد 
اولیــه ذوب آهن به دلیل پوشــش 
کمی و کیفــی مواد داخل اســت، 
توضیح داد: به عنــوان مثال واردات 
زغال ســنگ اجتناب ناپذیر است و 
باید بین ۳۰ تا ۳۵ درصد ذوب آهن 
زغال کیفــی وارداتی اســت، اما در 
تامین بقیه مواد معدنی و آهن دار از 
داخل هیچ محدودیتی نداریم و این 
کار کم وبیش انجام می شــود، اما تا 
زمانی که صادرات و امید بازگردانی 
صادرات وجود داشــته باشد، ذوب 
آهن اصفهان تا حدودی در ارســال 

بار و مواد اولیه با چالش مواجه است.
معــاون خریــد شــرکت ذوب آهن 
اصفهان درباره بیشترین مشکل این 
صنعت در تامین مــواد اولیه اولیه، 
گفت: در حال حاضر فراوانی ســنگ 
آهن درشــت دانه در کشور کم است 
که این به نوعی به گلوگاه ذوب آهن 
تبدیل شــده البته معادن ما امکان 
تامین این محصــول را دارنــد، اما 
برخی معادن، سنگ آهن خود را به 
کنسانتره تبدیل می کنند که در این 
شرایط سنگ دانه بندی دیگر روانه 

ذوب آهن نمی شود. 
صالحی تصریح کــرد: در حال حاضر 
تنهــا راه حل مشــکل ذوب آهن در 
تامین مواد اولیه این است که صادرات 
ســنگ آهن دانه بندی ممنوع شود 
و اگر ایــن معادن به دنبــال ارزآوری 
هستند می توانند در ازای تحویل مواد 
اولیه به ذوب آهــن، از این مجموعه 
محصول فولادی دریافــت کنند و با 
ارزش افزوده بالاتــر محصول نهایی 
را صادر کنند. وی با بیان اینکه ذوب 
آهن اصفهان برای تولید ۳ میلیون و 
۵۰ هزار تن محصول در ســال جاری 
به حدود ۵ میلیــون و ۴۰۰ هزار تن 
مواد آهن دار همچون ســنگ آهن، 
کنســانتره و گندله نیاز دارد، گفت: 
کارخانه ذوب آهن به طور متوســط 
روزانه به ۱۵ هزار تن مــواد آهن دار 
نیاز دارد که در حال حاضر روزانه ۵۵ 
درصد این نیاز تامین می شود و با این 
احتساب این عدد، ذوب آهن اصفهان 
امروز با ۷۰ درصــد ظرفیت خود در 

حال فعالیت است.

 دریچه     

میزان فروش شرکت فولاد هرمزگان به عنوان یکی از تولیدکنندگان اسلب فولادی، 
در چهار ماه نخست سال جاری به ۲۳ هزار و ۹۴ میلیارد ریال رسیده است که نسبت به 
مدت مشابه در سال گذشته حدود ۲۹ درصد رشد دارد.این شرکت در عین حال قصد 
دارد پروژه های نسبتا بزرگی همچون افزایش ظرفیت فولادسازی از ۱.۵ میلیون تن به 
دو میلیون تن در سال و نیز تولید ورق عریض را آغاز و اجرایی کند. به این ترتیب سهم 

خود را در تولید فولاد کشور افزایش خواهد داد.

جهش 29 درصدی درآمد فولادهرمزگان
به منظور افزایش شفافیت، شعار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سامانه هوشـمند 
داشـبورد مدیریتی صندوق بازنشستگی فولاد راه اندازی شد. به گزارش نوسان؛ این سامانه 
که به منـظور ارائه اطلاعـات به روز و برخــط از کلـیه آمارهای مربوط به شرکتهای تابعه و 
صندوق راه اندازی شده است، چشم انداز مناسبی از شفـافیت و سلامت مالی و اداری را در 
صندوق فولاد ترسیم خواهـد کرد. استــقرار این سیــســتم منجر به توسـعه بســتـرهای 

شفــاف مالی و اقتصادی در صندوق و زیر مجموعه های آن خواهد شد.

راه اندازی سامانه داشبورد مدیریتی صندوق بازنشستگی فولاد

ذوب آهن به هیچ معدنی 
بدهکار نیست

نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع 
وابسته )متالکس( هر ساله در مرداد و شهریورماه در اصفهان برپا می شود. 
معرفی دستاوردها، ظرفیت ها و توانمندی های کارخانه ها، شرکت ها، 
نهادها و سازمان های داخلی، انتقال دانش، فناوری و تجربیات، آشنایی با 
الگوهای موفق جهانی در عرصه صنعت فولاد، تقویت تولید داخل، تامین 
و تولید قطعات مورد نیاز سایر صنایع ازسوی تولیدکنندگان داخلی و 
بومی سازی قطعات و همچنین توسعه بازار صنایع متالورژی و فولاد، فراهم 
کردن زمینه های لازم برای سرمایه گذاری شرکت های داخلی و خارجی و 
کارآفرینی و اشتغال پایدار همواره از مهم ترین اهداف برگزاری این رویداد 
بوده است. دوازدهمین دوره برگزاری این نمایشگاه نیز از اول تا 4 شهریور 
در اصفهان برگزار خواهد شد. به همین منظور از برگزاری این دوره و 
۱۱ دوره قبلی این نمایشگاه گزارشی تهیه کرده ایم که در ادامه خواهید 

خواند. با ما همراه شوید:
دوازدهمین رویداد متالکس که از اول تا ۴ شهریور در در محل نمایشگاه های 
بین المللی اصفهان واقع در پل تاریخی شهرستان برگزار خواهد شد. با توجه به 
شیوع کرونا و لزوم رعایت بازدیدکنندگان نسبت به انجام نکات بهداشتی از جمله 
زدن ماسک این دوره از نمایشگاه متفاوت تر از دوره های قبل خواهد بود. در این 
رویداد شرکت های فولادی، فلزات غیرآهنی، ریخته گری، قالب سازی، آهنگری، 
صنایع معدنی، صنایع سرامیک و نسوزها، ماشین آلات، تجهیزات، مواد اولیه و... 

حضور خواهند یافت.
شهریور ۹۸

متالکس یازدهم
یازدهمین دوره نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و 
صنایع وابسته؛ ۱۰ تا ۱۳ شهریور ۱۳۹۹ با حضور بیش از ۱۳۰ شرکت داخلی 
و نمایندگانی از کشورهای خارجی برگزار شد. در این نمایشگاه جدیدترین و 
نوین ترین فناوری های روز و پیشرفته حوزه ها و بخش های گوناگون صنعت 
فولاد، صنعت متالورژی، صنعت ریخته گری، آهنی و غیرآهنی، صنایع مربوط 
به معدن، تهیه و توزیع مواد اولیه و روش های تولید، تکمیل و تحویل محصولات 
و  ظرفیت ها  به  مربوط  متنوع  طرح های  همچنین  و  صنایع  این  با  مرتبط 
توانمندی های صنعت فولاد و صنایع وابسته به آن ارائه شد. مهم ترین تفاوت 
این نمایشگاه نسبت به دوره های پیشین نمایشگاه قطعات بومی سازی شده 
بود، چراکه شرکت های بسیاری قطعات و ماشین آلات معدنی و صنایع معدنی 
مورد نیاز خود را از طریق واردات تأمین می کردند. برگزاری ۳ نشست علمی و 
تخصصی با حضور متخصصان و استادان دانشگاه ها و برگزاری تورهای بازدید از 
خط تولید کارخانه های فولاد؛ برخی از دیگر برنامه های این دوره از نمایشگاه بود.

مرداد ۹۷
متالکس دهم 

دهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد و ریخته گری، ماشین آلات و صنایع 
وابسته ۱۶ تا ۱۹ مرداد ۱۳۹۷ با حضور بیش از ۱۵۰ شرکت داخلی از استان های 
تهران، اصفهان، کرمان، آذربایجان شرقی، فارس، مرکزی، قم و خراسان رضوی 
برگزار شد. در این رویداد همچنین شرکت های خارجی و نمایندگان شرکت های 
بین المللی در ۳۳ غرفه و در مساحتی افزون بر ۸ هزار مترمربع در محل دائمی 
نمایشگاه های استان اصفهان برگزار شد. در این نمایشگاه آخرین دستاوردهای 
و  ماشین آلات  غیرآهنی،  فلزات  و  چُدن  فولاد،  تولید  ریخته گری،  صنعت 
تجهیزات صنعتی وابسته، تصفیه خانه های صنعتی و خدمات صنعت متالورژی و 

شکل دهی فلزات، در معرض دید بازدیدکنندگان قرار گرفت.
مرداد ۹۵

متالکس نهم
نهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد و ریخته گری ۱۲ تا ۱۵ مرداد ۱۳۹۵ 
در محل نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان از ساعت ۱۶ تا ۲۲ برگزار شد. 
در این دوره از برگزاری این نمایشگاه ۹۳ مشارکت کننده از استان های اصفهان، 
مشارکت کننده  یک  و  آذربایجان شرقی  و  مازندران  خراسان رضوی،  تهران، 
خارجی از کشور هندوستان حضور یافتند. این رویداد در فضایی به مساحت ۸ 
هزار مترمربع برپا شد و شرکت های حاضر در این نمایشگاه به ارائه جدیدترین 
توانمندی های خود پرداختند. حضور شرکت فولاد مبارکه اصفهان با تمامی 
شرکت های اقماری و زیرمجموعه خود در قالب یک سالن هزارمتری ازجمله 

ویژگی های این دوره از برگزاری نمایشگاه بود.
مرداد ۹۳

متالکس هشتم 
هشتمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد و ریخته گری ۲۲ تا ۲۵ مرداد 
۱۳۹۳ در محل نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان برگزار شد. در این دوره 
از برگزاری نمایشگاه گروهی از کارشناسان فعال در حوزه صنعت فولاد، متالورژی 
و ریخته گری استان سمنان و همچنین صنعتگران استان فارس در قالب تور 
صنعتی-نمایشگاهی به این نمایشگاه اعزام شدند. در این نمایشگاه ظرفیت ها و 
توانمندی ها و نیز آخرین فناوری های روز و پیشرفت های موجود در زمینه صنعت 
متالورژی، صنعت ریخته گری، آهنی و غیرآهنی، صنایع مربوط به معدن، تهیه 
و توزیع مواد اولیه و روش های تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با این 
صنایع، ارائه شد. تکمیل زنجیره تولید برای دستیابی به محصولات و خدمات با 
ارزش افزوده بالاتر به منظور افزایش صادرات، توسعه سرمایه گذاری و رفع موانع 
صنعت متالورژی و صنایع وابسته و ارتقا و انتقال دانش فنی و فناوری ها را از 
مهم ترین محورهای نمایشگاه بین المللی متالورژی و فولاد اصفهان اعلام شده بود.

مرداد ۱۳۹۱
متالکس هفتم 

هفتمین نمایشگاه بین المللی فولاد، متالورژی، ریخته گری، صنایع و معادن 
وابسته با حضور ۱۰۰ شرکت از استان های اصفهان، تهران، یزد، خراسان رضوی، 
چهارمحال و بختیاری، مازندران، البرز، خراسان شمالی و آذربایجان شرقی، 
نماینده کشور فرانسه و حضور مستقیم شرکت هایی از دو کشور چین و هند 

در اصفهان برگزار شد.
متالکس دوره های قبل

درباره برگزاری دوره های قبل از متالکس هفتم اطلاعات چندانی در دسترس 
نیست، اما با توجه به برگزاری موفق دوره های هفتم تا یازدهم می توان نتیجه 
گرفت که دوره های قبلی نیز با مشارکت گسترده شرکت های متالورژی، فولاد و 

ریخته گری همراه بوده است.

رخ نمایی دستاوردها 
در دوازه دوره رویداد متالکس
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 نوسان: با وجودی که امسال از سوی 
مقام معظم رهبری سال جهش تولید 
نامگذاری شده، برخی نگران فعالیت 
در  فولاد  خصوص  به  تولید  بخش 
رسیدن به سند چشم انداز هستند، 
به اعتقاد شما موانعی بر سر این جهش 

وجود دارد؟
خوشختانه طی سال های گذشته شاهد 
جهش بخش فولاد کشور نسبت به دیگر 
بخش های تولید هستیم و با توجه به 
فعالیت های صورت گرفته، به نظر می 
رسد این بخش امسال در رابطه با جهش 
تولید پیشگام دیگر فعالیت های اقتصادی 
و تولیدی کشور باشد. باید توجه داشت که 
در شرایط فعلی ایران جزو پیشگام ترین 
کشورها در جهت افزایش ضریب تولید 
بخش فولاد است و با نگاهی به گذشته که 
روس ها برای نخستین بار ذوب آهن را به 
ایران آوردند، تولید فولاد کشور ۵۵۰ هزار 
تن در سال بود که امروز با گذشت بیش 
از چهار دهه، ایران به عنوان دهمین کشور 
تولیدکننده فولاد، سالانه ۲۸ میلیون تن 
تولید دارد و بنابر برنامه سند چشم انداز 
فولاد در سال ۱۴۰۴، ظرفیت تولید این 
بخش باید ۵۵ میلیون تن در سال برسد، 
به این معنا که کشور به منابع و تجهیزاتی 
که می تواند تولید فولاد را به این عدد 
برساند، خواهد رسید و با توجه به روند 

افزایشی تولید فولاد طی سال های گذشته 
دسترسی به آن میسر است.

محدودیت  وجود  با  یعنی  نوسان: 
به  کرونا رسیدن  و شیوع  ها  تحریم 
از  دور  فولاد  بخش  در  تولید  جهش 

انتظار نیست؟
های  محدودیت  علیرغم  امسال  دقیقا؛ 
ناشی از شیوع کرونا، با تدابیر اندیشیده 
شده به طور قطع به جهش تولید خواهیم 
رسید و حتی در ماه های گذشته شاهد 
حرکت های افزایشی در حوزه تامین مواد 
اولیه فولاد همچون کنسانتره، گندله، آهن 
اسفنجی و ... بوده ایم که ما را به جهش 

تولید نزدیک خواهد کرد.

مجددا  جاری  سال  در  اما  نوسان: 
شاهد تشدید تحریم ها در حوزه فولاد 
هستیم و آیا این محدودیت ها مانع 

حرکت بخش فولاد نمی شود؟
باید توجه داشت که تحریم ها موضوع 
به  مربوط  و  نبوده  کشور  در  جدیدی 
امسال نیست و معتقدم محدودیت های 
این  برای  فرصتی  به  امروز  فولاد  حوزه 
صنعت تبدیل شده است و رشد فزاینده 
جبهه  در  آمیز  موفق  منشا  یک  فولاد 
های تولید است و به طور قطع تحریم ها 
بازدارنده این بخش نخواهد بود و حتی 

ضریب تولید فولاد در طول سالیان گذشته 
فزاینده بوده است، از سوی دیگر تحریم ها،  
بر دانش و مهارت های کارشناسان فولاد 
تاثیر نمی گذارد و تحریم ها اثری در مهارت 
فردی فعالان این حوزه که نقش اساسی در 
تولید فولاد دارند، نخواهد گذاشت، بنابراین 
امیدواریم امسال به جهش تولید دست یابیم.

مشکلاتی  چه  وجود  این  با  نوسان: 
صنعت فولاد را از مسیر رو به جلو خود 

دور می کند؟
به اعتقاد من تغییر مدیریت در بخش های 
مختلف کشور از جمله وزارت صمت به 
فعالیت موجود در سازمان ها آسیب می 
زند؛ چراکه یکی از ایرادات مدیریت کشور 
این است که تمام فعالیت های مدیر قبلی 
با آمدن مدیر جدید زیر پا گذاشته می شود 
و این تغییرات سبب آسیب به سرمایه 
گذاری بخش های مختلف از جمله فولاد 
می شود. در صنعت فولاد نیز شرایط این 
گونه است و به طور قطع تغییرات در بدنه 
وزارت صمت و عدم رای اعتماد مدرس 
خیابانی از مجلسی ها بر بدنه فولاد نیز 
اثرگذار خواهد بود. در حال حاضر موضوع 
نقش تقسیم بندی مواد اولیه تولید فولاد 
همچون ضرایب سنگ آهن، کنسانتره، 
آهن اسفجی و ... مطرح است و از سوی 
دیگر معادن در رابطه با تامین مواد اولیه 

شرکت های تولید فولاد بعضا دچار وقفه 
می شوند و با توجه به نوسانات احتمالی 
قیمت ها، علاقه چندانی به تامین مواد اولیه 
فولادی ها ندارند، بنابراین اولین ضربه از 
این تغییر مدیریت ها در تامین مواد اولیه 

مورد نیاز فولاد خواهد بود.  

نوسان: در این شرایط احتمال آسیب 
به شرکت های بزرگ فولادی همچون 

ذوب آهن وجود دارد؟
عنوان  به  اصفهان  آهن  ذوب  متاسفانه 
فولاد  بخش  ترین  پیشگام  و  بزرگترین 
کشور که از سال ۱۳۵۰ به بهره برداری 
رسید و طی سال های گذشته آرمان های 
کشور را برآورده کرده، امروز دچار کمبود 
مواد اولیه است و در حال حاضر از سه کوره 
بلند این مجموعه دو کوره بلند فعال و کوره 
شماره یک که طی ماه های گذشته از سوی 
عوامل و کارشناسان ذوب آهن آماده راه 
اندازی است، اکنون در انتظار تامین مواد 
اولیه است تا بتواند با اطمینان کوره بلند 
خود را راه اندازی کنیم، چراکه این کوره 
بعد از راه اندازی به طور مداوم باید در خط 
تولید باشد و نباید خاموش شود. از سوی 
از درون  امروز ذوب آهن مشکلی  دیگر 
خود ندارد و چالش اصلی مربوط به بخش 
هایی ست که باید به هسته های تولید 
سرویس ارائه دهند که اکنون دچار اشکال، 
کمبود و نواقصی هستند که این می تواند 
به عنوان تهدیدی برای نرسیدن به سقف 

تولید مشخص باشد.

در  سازی  بومی  به  توجه  با  نوسان: 
حوزه فولاد، در حال حاضر استارتاپ 
ها و شرکت های دانش بنیان در توسعه 

صنعت فولاد چه نقشی دارند؟
با توجه به مطالعات صورت گرفته، شرکت 
رفع  نقش مثبتی در  بنیان  دانش  های 
مشکلات تولید دارند و باید توجه داشت 
که بخش های وابسته به مراکز دانشگاهی 
و تحقیقاتی در کشور رو به افزایش است 
در افزایش کیفی تولید فولاد نیز نقش 
دارند، اگرچه کشور سابقه ای ۵۰ ساله 
در دسترسی به تکنولوژی فولاد دارد و به 
نوعی لیسانس و دانش فنی تولید فولاد 
را امروز به دست آورده است، اما به عنوان 
مثال در فاز توسعه تولید احیای مستقیم، 
شرکت های دانش بنیان و شرکت هایی که 
دارای دانش فنی توسعه احیا هستند، وارد 
شده اند و این کار انجام می شود، بنابراین 
توسعه و مهندسی حوزه فولاد کشور توسط 
عواملی است که پیش از این در شرکت 
کرده  کسب  تجربه  فولاد  تولیدی  های 
تولید  امروز چند شرکت  اند، همچنین 
داخل حتی در اصفهان دارای توان فنی 
و مهندسی توسعه احیاهای مستقیم در 
فولاد هستند و محدودیت های گذشته 
موجب شده بر روی طراحی های خود کار 
کنند تا امروز به سمت توسعه صنعت فولاد 
و رسیدن به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در 

سال برویم.

معاون فنی و مهندسی شرکت سرمایه گذاری پرشیا فلز در گفت وگو با "نوسان" مطرح کرد:

به سمت تولید تا مرز 55 میلیون تن
موتمن: محدودیت های حوزه فولاد، به فرصتی برای این صنعت تبدیل شده است

صنعــت فــولاد بــه  عنــوان صنعــت مــادر کشــور همــواره نقــش بســیار مهمــی در جهــت 
ارتقــاء ضریــب شــاخص های تولیــد، پویایــی اقتصــاد و توســعه محصــولات پایین دســتی 
وابســته بــه خــود دارد و بــه اعتقــاد برخــی کارشناســان بــا توجــه بــه عملکــرد خــوب 
ــد داشــته باشــد.  ــری در جهــش تولی ــد نقــش موث ــی توان ــا، م ــم ه ــا وجــود تحری آن ب
بــه گفتــه ســیروس موتمــن طــی مــاه هــای گذشــته بــا وجــود محدودیــت هــای ناشــی 
از شــیوع کرونــا، حرکــت هــای افزایشــی حــوزه فــولاد کشــور و تامیــن مــواد اولیــه بــه 
گونــه ای پیــش رفتــه کــه مــی توانــد ســبب جهــش تولیــد شــود. آنچــه در ادامــه مــی خوانیــد گفــت 
وگــوی "نوســان" بــا معــاون فنــی و مهندســی شــرکت ســرمایه گــذاری پرشــیا فلــز و عضــو هیــات 

مدیــره شــرکت قائــم الرضــا اســت.

گفت وگو
گروه صنعت
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 نوسان:مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس گفــت: با توجه بــه برنامه 
تاسیس شرکت برای اجرای پروژه انتقال 
پســاب تصفیه خانه بندرعباس به منظور 
تهیه آب صنایع، برنامه های این منطقه با 
حمایت ایمیدرو به زودی اجرایی می شود.

به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی 
ایمیدرو، حسن خلج طهرانی افزود: منطقه 
ویژه خلیج فارس به نمایندگی از ایمیدرو 
و شــرکت های مســتقر در منطقه ویژه 
خلیج فارس مانند فولاد هرمزگان، فولاد 

کاوه، صبا فــولاد، مادکــوش ، ملی مس 
ایران ، ستاره سیمین هرمز) کنسرسیوم 
۱۰ میلیون تن فولاد ( و پالایشــگاه نفت 
بندرعباس که نیازمند آب هستند در قالب 
یک کنسرسیوم، شــرکت تأمین توسعه 
و زیرساخت را در حال تشــکیل دارند و 
سهامداران این شرکت هستند. وی افزود: 
وظیفه این صندوق کارهــای اولیه برای 
خرید آب تضمینی از شرکت ژرف کار جم 
و احداث واحد شیرین سازی آب از پساب 
بندرعبــاس و دیگر زیرســاخت از جمله 

برق و... است. وی اضافه کرد: این پروژه تا 
مرحله آماده سازی قرارداد نیز پیش رفته 

است.
خلج طهرانی با بیان اینکــه افق نیاز آب 
منطقه ویژه خلیج فارس در طول روز ۲۲۰ 
هزار مترمکعب است، عنوان کرد: مشکل 
ورود پســاب فاضلاب بندرعباس به دریا، 
ســالیان طولانی یکی از معضلات شهری 
این شهرســتان بود که بوی نامطبوع آن 
در اطراف خورهای شهر باعث نارضایتی 

شهروندان شده بود.

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس مطرح کرد:

یک گام تا اجرای پروژه انتقال پساب تصفیه خانه بندرعباس با راهبری ایمیدرو
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جدیدترین قیمت های اعلام شده ی ورق گرم وسرد بازار های مناطق دنیا حکایت 
از رشد CIS و افت صادراتی چین دارد. نرخ ورق گرم در بازار CIS با ۱.۶ درصد، 
وارداتی امارات با ۱.۴ درصد، وارداتی جنوب شرق آسیا با ۱.۵ درصد، وارداتی 
عربستان با ۲.۳ درصد رشد همراه بوده است. اما در طرف دیگر نرخ این محصول 
صادراتی چین با ۰.۲ درصد افت ۵۰۷ دلار قیمت خورده است. همچنین ورق سرد 

در بازار صارداتی چین با ۴.۲ درصد رشد همراه بود

مدیرعامل شرکت رستاک پادویژن مجری برگزاری دوازدهمین نمایشگاه بین المللی فولاد 
و متالورژی اصفهان گفت: این رویداد  از ابتدای شهریورماه و با رعایت کامل و سختگیرانه 
پروتکل های بهداشتی برگزار می شود. محمود بندرچی با اشاره به اینکه دوازدهمین نمایشگاه 
بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان طی چهار روز 
برپا می شود، افزود: این نمایشگاه تا چهارم شهریورماه از ساعت ۱۶ تا ۲۲ در محل برپایی 

نمایشگاه های بین المللی استان واقع در پل شهرستان برگزار خواهد شد.

 نوسان:رئیس خانه صنعت و معدن 
اســتان اصفهان از درخشش جامعه 
صنعتی در این روزها، علیرغم بحران 
های مختلف ناشی از تحریم و شرایط 
کرونا، ابراز خرســندی کــرد و گفت: 
صنایع توانســتند با خــرد جمعی، 
گذشت و تفکر نقش خود را در تحقق 
جهش تولید ایفا کنند. وی از کارخانه 
هایی نام برد که توانسته اند و این  امر 
حاکی از حرکت بزرگ جامعه صنعتی 

در تامین نیاز بازار بوده است. 
رییس خانه صنعــت، معدن و تجارت 
ایران افزود: دشــمنان تاکنون تلاش  
زیادی برای ضربه زدن به اقتصاد کشور 
ما انجام دادند اما تا امروز نتوانسته اند به 
اهداف شوم خود دست پیدا کنند. وی 
تصریح کرد: صنعتگران کشــور ما در 
بحران کرونا کاری کردند که تاریخ به 
خود ندیده بود و در حالیکه کشورهای 
اروپایی برای مهار این بحران با مسائل 
و مشــکلات متعددی و هجوم مردم 
به فروشــگاه ها مواجه بودند اما تولید 
کنندگان در کشور ما به حق فعالیت 
کردند و نگذاشتند هیچ کارگری از کار 
اخراج شود. ســهل آبادی اضافه کرد: 
صدها کارخانه تولیداتشــان را در این 
مقطع عوض کردنــد و به طرف تولید 
مواد بهداشــتی و ضد عفونی کننده 
مورد نیاز کشور روی آوردند. وی اضافه 
کرد: کشــور در روزهای اول شــیوع 
ویروس کرونا با کمبود مواد بهداشتی و 
ضدعفونی کننده مواجه بود اما امروز به 
همت شرکت های دانش بنیان ضمن 
تامین نیاز کشور، این مواد را به دیگر 

کشورها هم صادر می کنند. 
ســید عبدالوهاب ســهل آبادی، در 
تشریح شــیوه عملکرد خانه صنعت 
و معدن گفت: خانــه صنعت و معدن 
همواره پذیــرای فعــالان اقتصادی 
و انجمن هــای مختلف اســت تا از 
اینطریق، بهره بیشــتری بــه مردم 
برســانیم. اعتقاد ما براین اســت که 
جلسات و نشســت هایی با تشکل ها، 
انجمن هــای مختلــف و نمایندگان 
واحدهــای صنعتی برگــزار کنیم تا 
بتوان به نتایج خوبی در توسعه و حل 
مشکلات صنایع در زمینه های تولید، 
محیط زیســت، امور بانکی و دارایی 
و موارد دیگر دســت یافــت. رئیس 
خانه صنعت و معدن و تجارت استان 
اصفهان، موضوع تفویــض اختیار به 
تشــکل و انجمن ها را اتفــاق خوبی 
در اســتان دانســت و گفت: هر واحد 
صنعتی که راه اندازی می شــود، باید 
انجمن ها و تشــکل مربوط به خود را 
بشناسد و با آن مرتبط باشد. وی ابراز 
امیدواری کرد که انجمن ها به جایگاه 
واقعی خود ارتقا یابند و افزود: با رعایت 
پروتکل های بهداشــتی، می توانیم 
فرصت هایی برای برگزاری جلســات 
و رسیدگی به مشــکلات انجمن ها و 

اعضای آنها فراهم سازیم. 
رئیس خانه صنعت و معدن با اشــاره 
به مشکلات فعلی جامعه صنعتی، از 
تلاش خانه صمت در تعدیل مشکلات 
صاحبان صنایع صحبت کرد و گفت: 
خانه صمت گاهی بیش از توان خود، 
پیگیر مطالبــه و احقاق حق صاحبان 
صنایع و اعضا شــده است. وی اضافه 
کرد: بیش از این جلسات متعددی با 
صاحبان صنایع داشتیم ولی اکنون 
بدلیل کرونا تا حدودی وقفه در کار 

ایجاد شده است.

نمایشگاه  برگزاری  نوسان:اهمیت   
فولاد اصفهان در چیست؟

متالورژی،  و  فولاد  صنعت  نمایشگاه 
بستر مناسبی برای نمایش همه طیف 
محصولات و خدمات مربوط به صنعت 
فولاد است. این نمایشگاه به شرکت ها 
را  تجاری  همکاری  تا  می دهد  امکان 
قدرت  و همچنین  برسانند  به حداکثر 
صنعت فولاد ایران را به نمایش بگذارند. 
فولاد  نمایشگاه  که  داشت  یقین  باید 
محل دیدار غرفه داران خلاق و بررسی 
است.  زمینه  این  در  هدف  بازارهای 
فرصتی  عنوان  به  آن  به  می توان  پس 
واجد  بازدیدکنندگان  با  ملاقات  برای 
نگاه  کشور  مختلف  نقاط  از  شرایط 
تأمین کنندگان،  تولیدکنندگان،  کرد. 
سازمان های  و  بازرگانان  واردکنندگان، 
غیردولتی صنعتی در یک زمان و یک جا 
با یکدیگر ملاقات می کنند و تقاضاها و 
انتظارات بازار را از نزدیک دنبال می کنند. 
برای  فرصتی  اصفهان،  فولاد  نمایشگاه 
کشف محصولات و نوآوری های جدید در 
صنعت فولاد است که به تعامل و کشف 
رو  صنعت  برای  جدید  تجاری  راه های 
اقتصادی  نامطلوب  شرایط  در  رشد  به 
نمایش  با  نمایشگاه  این  می انجامد. 
محصولات و خدمات حوزه فولاد در بین 
فرصت های  متخصص،  بازدیدکنندگان 
شگرفی را برای کلیه مشارکت کنندگان 
فراهم می کند تا ارزش برند خود را ارتقا 
دهند. نمایشگاه امسال اصفهان، فرصتی 
شرکت های  و  کنندگان  تولید  برای  را 
تا  می کند  فراهم  فولاد  با  مرتبط 
و  فناوری ها  تجهیزات،  جدیدترین 
بهترین شیوه های تولید خود را از طریق 
بر ۸۵۰۰  بالغ  زنده در فضایی  نمایش 
امر  این  بگذارند.  نمایش  به  مربع  متر 
همچنین بستری منحصر به فرد را برای 
ارائه دهندگان  فروشندگان،  خریداران، 
بازرگانان،  تولیدکنندگان،  فن آوری، 
سایر  و  سرمایه گذاران  واردکنندگان، 
سازمان ها و موسسات وابسته به صنعت 
فولاد گسترش می دهد تا تعامل و توسعه 
روابط تجاری در زمینه صنعت فولاد را 
دنبال کنند. نمایشگاه فرصتی برای ایجاد 
معاملات  بی شمار،  سرمایه گذاری های 
گفتگوی  و  بحث  و  خودجوش  تجاری 

پر جنب و جوش و تبادل تخصصی بین 
غرفه داران و بازدید کنندگان حرفه ای است.

 نوسان:درباره توانمندی استان در 
ماشین  و  فولاد  نمایشگاه  برگزاری 

آلات نیز صحبت بفرمایید.
نمایشگاه  دوازدهمین  برگزاری 
اصفهان  متالورژی  و  فولاد  بین المللی 
نگه داشتن  زنده   برای  تلاش  نمایانگر 
با  نمایشگاه  این  است.  کشور  اقتصاد 
در  کشور  فولاد  صنعت  بزرگان  حضور 
خود  جایگاه  و  می شود  برپا  اصفهان 
نمایشگاه  معتبرترین  عنوان  به  را 
و  کرده  تثبیت  کشور  فولاد  صنعت 
شرکت های داخلی، خارجی و نمایندگان 
توانمندی های  بین المللی  شرکت های 
می گذارند.  نمایش  به  را  خود 
دوازدهمین  مشارکت کنندگان 
فولاد،  متالورژی،  بین المللی  نمایشگاه 
صنایع  و  ماشین آلات  ریخته گری، 
کشور  سراسر  استان های  از  وابسته 
و  می یابند  حضور  نمایشگاه  این  در 
زمینه های  در  خود  دستاوردهای 
ریخته گری، تولید فولاد، چدن و فلزات 
تجهیزات  و  ماشین آلات  غیرآهنی، 
صنعتی وابسته، تصفیه خانه های صنعتی 
و خدمات صنعت متالورژی و شکل دهی 
فلزات را در معرض بازدید متخصصان و 
بازدیدکنندگان قرار خواهند داد. حضور 
شرکت های صاحب نام و برندهای معتبر 
که  می دهد  نشان  نمایشگاه  این  در 
نمایشگاه فولاد اصفهان، جایگاه مهم خود 
را در میان فعالان صنعت فولاد که صنعت 
کلیدی و مادر کشورمان به شمار می رود، 
این شرکت ها  تثبیت کرده است. همه 
تلاش می کنند شرایط مناسبی در حوزه 
اقتصادی کشور ایجاد کنند. نکته اصلی 
در برگزاری این نمایشگاه آن است که 
و  نمایشگاه  خصوصی،  بخش  به  باید 
اعتماد  گرفته  صورت  برنامه ریزی های 
کنیم تا شاهد شکوفایی اقتصاد و توسعه 

ایران اسلامی باشیم.

 نوسان:  استان چه پروتکل هایی را 
برای رعایت بهداشت و مقابله با کرونا 

در این نمایشگاه رعایت می کند؟
شرکت نمایشگاه های بین المللی استان 

اصفهان از مدت ها پیش با همکاری ستاد 
پیشگیری از کرونا استان در تلاش برای 
بهداشتی  پروتکل های  تنظیم  و  تهیه 
نمایشگاه های  امن  برگزاری  منظور  به 
در  پروتکل ها  این  است.  بوده  استان 
چندین حوزه تهیه و جمع بندی شده؛ 
بنابراین می توان گفت که نمایشگاه های 
پروتکل های  کامل  رعایت  با  استان 
به طور کلی  برگزار می شود.  بهداشتی 
از  مختلف  موارد  برای  پروتکل ها  این 
مشارکت کنندگان،  غرفه سازی،  جمله 
شرکت های حاضر، برگزاری رونمایی ها و 
افتتاح های احتمالی ضروری خواهد بود. 
با اتکا به همین پروتکل های بهداشتی، 
هفته  تا  جاری  سال  تیرماه  ابتدای  از 
اول مردادماه، پنج عنوان نمایشگاه برپا 
و  شرکت کنندگان  استقبال  با  که  شد 
بازدیدکنندگان روبرو شد. نکته مهمی 
که در برپایی این نمایشگاه ها مورد توجه 
فقط  بازدید  امکان  ایجاد  گرفت،  قرار 
حوزه های  فعالان  و  متخصصان  برای 
که  بود  نمایشگاهی  عنوان  با  مرتبط 
از نمایشگاه  بازدیدهای زائد  سبب شد 
حذف شود و فقط مخاطبان هر رویداد، 
اتفاق،  این  یابند.  حضور  نمایشگاه  در 
شرکت های  بالای  بسیار  رضایتمندی 
حاضر در نمایشگاه را به دنبال داشت و 
به نوعی تحقق بخش نظریه »راهروهای 
از سوی  بود.  غرفه های شلوغ«  خلوت، 
به  ماسک  ارائه  مانند  مواردی  دیگر، 
سنجش  غرفه داران،  و  بازدیدکنندگان 
نمایشگاه،  به  مراجعه کنندگان  تب 
تعبیه جایگاه های شستشوی دست در 
ارزیابی  نمایشگاه،  مختلف  مکان های 
رعایت  چگونگی  بر  مستمر  نظارت  و 
پروتکل های بهداشتی توسط غرفه داران 
و بازدیدکنندگان و همچنین توجه ویژه 
به تهویه مناسب سالن های نمایشگاهی 
و جلوگیری از ایجاد ازدحام در آنها، از 
جمله دیگر مواردی به شمار می رود که به 
منظور جلوگیری از شیوع ویروس کرونا 

در نمایشگاه اصفهان انجام می شود.

 نوسان: چه انتظاری از این نمایشگاه 
دارید؟

این نمایشگاه در شرایطی برگزار می شود 
که در حالت رکود اقتصادی قرار داریم و 

بیم  تحریم، فضای اقتصادی کشورمان را 
تحت تاثیر قرار داده است. پس، برگزاری 
نمایشگاه بهترین ابزار برای رونق بخشی 
بازارهای مختلف محسوب می شود.  به 
در  اشتراکی  فضای  ایجاد  با  نمایشگاه 
حوزه اقتصاد و بازار، نقطه تلاقی امید و 
تحول در بازارهای داخلی و بین المللی 
و  شرکت ها  چه  هر  می رود.  شمار  به 
فعالان اقتصادی، با قدرت بیشتری در 
هم افزایی  شوند،  حاضر  نمایشگاه ها 
افزایش  اقتصادی  توسعه  و  رونق  برای 
جهت  در  بلندی  گام های  و  می یابد 
برداشته   درآمدزایی  و  ثروت آفرینی 
بزرگ  پایگاه  یک  نمایشگاه  می شود. 
تبادل اطلاعات ، حرکت به سوی  برای 
اقتصاد باز و رو به رشد ، جهش صادراتی ، 
علائق  و  خواسته ها  به  مدبرانه  نگاه 
مشتریان و رصد کردن مداوم سلایق آنها ، 
ارزیابی کارشناسانه بازارهای مختلف و 
دستیابی به دانش و تکنولوژی روز دنیا 
و پدیده های نوین علم و صنعت و انتقال 

فناوری است. 

نوسان:تجربه شما از سال های قبل 
این نمایشگاه چیست؟

طی یازده دوره گذشته، اصفهان میزبان 
نمایشگاه های قدرتمندی در حوزه فولاد 
و متالورژی بوده است. این نمایشگاه، هر 
سال با قدرت بیشتری برگزار شده و هر 
بار هم نتایج درخشان تر و بهتری داشته 
است. از آنجا که روند بازار دائماً در حال 
تغییر است و بخشی از چنین رویدادی 
برنامه ریزی های  برای  است  ممکن 
حرفه ای آینده تولیدکنندگان و فعالان 
اقتصادی صنعت فولاد تأثیرگذار باشد، 
فرصت  این  فولاد  نمایشگاه  در  حضور 
را فراهم می آورد که روندهای در حال 
تغییر را پیش از وقوع پیش بینی و در 
در  کنند.  عمل  آن  با  تطبیق  راستای 
مشتریان  با  می توان  نمایشگاه  قالب 
گفتگو  و  دیدار  آینده  شرکای  و  بالقوه 
که  می شود  سبب  عامل  همین  کرد. 
عامل تحرکی برای فعالان در نمایشگاه 
فولاد ایجاد شود. البته در چنین شرایطی 
نباید این نکته را از نظر دور داشت که با 
بر  مبنی  دولت  سیاست های  به  توجه 
تولید  ضرورت  و  کشور  صنعت  توسعه 
طرح های  راه اندازی  می بایست  انبوه، 
توسعه تولید فولاد کشور سرعت گیرد 
تا علاوه بر تأمین نیازهای داخلی، زمینه 
با  نهایی  محصولات  صادرات  افزایش 
بالاتر  و سودآوری  بیشتر  افزوده  ارزش 
جهانی  بازارهای  در  رقابت پذیرتر  و 
فراهم شود. به طور کلی شناخت بازار و 
پیش بینی تقاضا اولین قدم در راه تأسیس 
و توسعه واحدهای تولیدی است و هر 
تفکر تولیدی در مرحله نخست به دنبال 
بازاری است که بتواند محصولات خود را 
در آن با سهولت و سرعت بیشتر عرضه 
مسئله  فولاد،  صنعت  زمینه  در  کند. 
از این هم مهم تر جلوه می کند، چرا که 
ایجاد، بهره برداری و یا حتی توسعه یک 
نیازمند  اولاً  فولاد،  تولیدکننده  واحد 
مستلزم  ثانیاً   و  طولانی  نسبتاً  زمان 
صرف حجم گسترده ای از سرمایه های 
عظیم انسانی و فیزیکی است. بنابراین 
اقدام در این مورد بدون شناخت کافی از 
ظرفیت های بالفعل و بالقوه تقاضای بازار 
برای محصولات تولید شده چه بسا راه به 
بیراهه بردن و محکوم به شکست است. 
با تکیه بر همه این موارد، می توان عنوان 
کرد که بهترین تجربه از سال های برپایی 
نمایشگاه فولاد، آشنا شدن شرکت ها با 
روند جدید حاکم بر حوزه فولاد کشور 
بوده که امیدواریم این روند، همچنان نیز 

ادامه داشته باشد.

نمایشگاه؛ ابزار رونق بخشی به بازارها

برگزاری نمایشگاه با رعایت پروتکل های بهداشتیتازه ترین ها از بازار ورق گرم و سرد فولادی
  دیدگاه

روایت مدیرعامل نمایشگاه اصفهان از دوازدهمین نمایشگاه فولاد و متالورژی؛گزارش

درخشش جامعه صنعتی 
در بحران های اقتصادی

 در همه کشــورهای دنیا وقتی کاهــش ارزش واحد پول ملی 
رخ می دهد، فرصتی مناســب برای بهره گیــری صادرکنندگان 
از مابه التفــاوت پول داخلی و ارز بین المللی ایجاد می شــود. در 
سال های اخیر کشــورهایی نظیر چین و ژاپن )در اوایل دهه ۲۰۰۰ 
تا ۲۰۱۰ میلادی( از این روش برای کاهش ارزش پول ملی استفاده 
می کردند. این در حالــی بود که در آن زمــان ژاپن دومین رکن 
اقتصادی جهان به شمار می رفت و چین از آن جلو نزده بود. چین 
با به کارگیری روش کاهش ارزش یوآن حجــم صادرات خود را با 
افزایش چشمگیری همراه کرد که این روش در دو سال اخیر بارها 

مورد اعتراض آمریکا قرار گرفت.
این رویداد در مواردی که از کنترل دولت ها  خارج باشد  به طور حتم  روی 
صادرات ملی یک کشــور تاثیر منفی می گذارد؛ اما در مورد ایران بروز این 
رویداد با توجه به اینکه کاهش ارزش پول ملی کنترل شــده نیست، نباید 

فراموش کرد که نوسانات ارز به شدت خسارت آور است. 
باید توجه داشــت خریداران خارجی که کالای ایرانــی می خرند به طور 
کامل در جریان آنچه برای اقتصاد کشور در شرایط تحریم های ظالمانه رخ 
می دهد، هستند. به این صورت که آنها اطلاعات لازم را از طریق صرافی ها 
هنگام انجام مبادلات پولی کســب می کنند و وقتی روند ارزش ریال را به 
سمت  کاهش ببینند با تضعیف ریال، در نوبت های آتی خرید خود هنگام 
پرداخت پول این مســاله را به چانه زنی می کشانند. آنچه مسلم است فشار 
این چانه زنی  به فروشــنده وارد می شــود و در نهایت به اجبار  مجبور به 

پذیرش هستند.
به طور عمده از سوی نگارنده بررسی شــرایط بازرگانان در حوزه صادرات 
مواد و محصولات معدنی مورد بحث اســت؛ اگرچه با توجــه به جریانات 
اقتصادی رخ داده در شــرایط تحریم می توان موضوع را به باقی صنایع نیز 
تعمیم داد. در این میان با توجه به اینکه هم بخش معدن و هم فولاد هر دو 
از درجه اهمیت بالایی برخوردارند و زنجیــره وار به هم مرتبطند، از این رو 
فعالیت صادراتی در هر دو بخش می تواند برای بازرگانان حائز اهمیت باشد.

اگرچه روال فعالیت بازرگانــی در حوزه معدنی زنجیره ارزش نســبت به 
بخش فولادی تفاوت هایی دارد؛ در حوزه فولاد، قیمت جهانی و بنچ مارک 
علی القاعده رفرنس جهانی مدنظر فعالان حوزه قــرار می گیرد و از این رو 
در کار بازرگانی می توان با مذاکره بیشتر با خریداران آنها را مجاب کرد که 

قیمت جهانی را به عنوان مرجع ملاک نظر خود قرار دهند.
تفاوت دیگر در مورد صــادرات محصولات معدنی این اســت که  عایدی 
صادرکنندگان مواد معدنی این بخش از زنجیره بســیار کمتر از آن چیزی 
است که تصور می شــود؛ به طوری که  حتی به واســطه این عایدی  قادر 
نیســتند که  در فرآیند های توســعه ای در بخش معدنی زنجیره ارزش به 

انجام سرمایه گذاری اقدام کنند.
البته مشکل اساســی در ســطح کلان اقتصاد تحریم ها است و شاهد آنیم 
که این تحریم هــای ظالمانه  روز به روز حادتر می شــود. از طرفی چین به 
عنوان شریک تجاری ایران مدتی است در رابطه با خرید محصولات معدن 

و صنایع معدنی همکاری های لازم را انجام نمی دهد. 
به دنبال آن نیز بانک کونلون از شــروع تحریم های اعمال شده در دو بخش 
معدن و فولاد که به دو سال پیش بازمی گردد به روایتی ارتباطات و مراودات 
مالی را با ایران قطع کرده اســت. اخیرا نیز مشاهده می شود که بسیاری از 
کشــتی های ایرانی  حامل کلینکر، فــولاد و محصولاتی نظیر مشــتقات 

سنگ آهن برای تخلیه بار دچار مشکل شده اند.
چنانچه دولــت در نظر دارد تا از صــادرات محصولات معدنــی و حتی از 
صادرات محصولات فولاد حمایت کند باید قوانین دستوری را کنار بگذارد، 
زیرا به صورت دســتوری در رابطه فولاد و چرخه زنجیره فولاد همانی رخ 

می دهد که از دو سال پیش آن را تجربه کردیم.
 اکنون شــاهدیم که صادرات آهن اســفنجی عملا امکان پذیر نیســت؛ 
این شکل دستوری به صورتی در خصوص آهن اســفنجی و عرضه آن در 
بازار های صادراتی از دو سال پیش مشکل ساز شــده که هر از گاهی برای 
کنترل بازار داخلی شاهد این رویداد هستیم. به طوری که بازار داخلی فولاد 
یک بازار مصرف واقعی نیست و اکنون شاهد تب هیجانی برای خرید فولاد 
در داخل بورس و خارج از آن هســتیم که نشــان از تمایل تجار با توجه به 
رشــد قیمت روز به روز این قبیل محصولات، برای خرید و انبار کردن این 

محصولات دارد.
استدلال تجار در این برهه از اقتصاد این است که  پول ملی در حال ضعیف 
شدن است و بر این باورند که اگر به جای حفظ پول، کالایی را خرید  و انبار 
کنند، بهتر است. از طرفی لزوما نتایج معاملات در بورس کالا نیز به مصرف 

مستقیم در ساخت و ساز نمی رسد. 
مدتی است شاهد آن هستیم که قیمت ملک رونق پیدا کرده، اما ساخت و 
ساز روال و رواج همیشــگی را ندارد. به همین دلیل است که دولت کنترل 
بازار فولاد را به بهانه اینکه بازار داخل تشــنه فولاد است در اختیار گرفته 

است. 
به عقیده من این اقدام صحیح نیســت، چرا که چینی هــا اکنون به خرید 
فولاد تمایل نشــان می دهند. از این باب نمی تــوان مطمئن بود که چین 

همیشه درخواست خرید داشته باشد.
آخرین بار صادرات فــولاد ایران به چین که می تــوان گفت در حجم قابل 
قبولی نیز به انجام رسید، به مرداد و شــهریور ماه سال ۱۳۹۶ باز می گردد 
و  همین امر نشان می دهد که چین همیشــه پای ثابت خرید محصولات 
ما نیســت. از طرفی پیش بینی هــا حاکی از آن  اســت زمانی که وضعیت 
اقتصادی متاثر از کرونا در اروپــا و خاور دور و خاورمیانه )یعنی در ســال 

۲۰۲۱( بهتر شود، نسبت تولید و عرضه فولاد افزایش می یابد. 
در این میان چین باز هم نســبت به کاهش تولید، کاهش خرید و کاهش 
واردات اقدام  خواهد کرد. بنابر این ما باید از شرایط زمانی فعلی که مشتری 

برای محصولات وجود دارد، به خوبی استفاده کنیم.

فرصت مناسب
برای صادرات فولاد

capital

نمایشگاه فولاد اصفهان جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه صنعت فولاد کشور تثبیت کرده است

مدیرعامـل شـرکت نمایشـگاه های بین المللـی اسـتان اصفهـان مـی گویـد: بـر اسـاس 
پیش بینی هـای انجـام شـده، فقـط متخصصـان و فعـالان حـوزه فـولاد امـکان بازدیـد 
از ایـن نمایشـگاه را خواهنـد داشـت و شـرایط بازدیـد عمومـی فراهـم نخواهد بـود. علی 
یارمحمدیـان تاکیـد دارد: بـرای این نمایشـگاه تدابیر ویژه ای اندیشـیده شـده اسـت. از ورود افراد بدون 
ماسـک بـه فضای نمایشـگاه جلوگیـری می شـود و ناظران بهداشـتی نیـز بر رعایـت کامـل پروتکل های 
بهداشـتی از سـوی غرفـه داران، بازدیدکنندگان و مجریان نمایشـگاهی نظـارت خواهند داشـت.آنچه می 

خوانیـد حاصـل گفـت وگـوی ما با اوسـت؛

گفت و گو

گرو ه صنعت
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 نوسان:صنعت فولاد کشور در مقابل 
تحریم ها یا ناچار به توقــف و یا بهره 
گیری از فناوری های نوین است، در حال 
حاضر شرایط این صنعت در استفاده از 

تکنولوژی های جدید چگونه است؟
در حال حاضر روند توســعه صنعت فولاد به 
سمتی در حال حرکت است که محصولات 
متنوع و با ارزش افزوده بالاتری باید تولید و در 
اختیار مشتریان خود و یا همان صنایع پایین 
دستی همچون خودروسازان، تولیدکنندگان 
لوازم خانگی، تجهیزات پزشکی و .... قرار دهد. 
اکنون می توان گفت، از سمت تقاضا و بازار، 
نیازهــای جدید برای صنعت فولاد کشــور 
تعریف شده که شامل تنوع در نوع محصول، 
کیفیت و قابلیت محصولات فولادی است تا 

بتواند نیازهای مشتریان خود را تامین کند.

  نوسان: یعنی خط تولید صنعت فولاد 
باید تغییر کند؟

دقیقا؛ به عبارتی خــط تولید صنعت فولاد 
باید به سمتی حرکت کند که بتواند نیازهای 
متنوع و متعدد مشتریان را تامین کند و باید 
شــرایط از تولید انبوه به تولید براساس نیاز 
مشتری، بازار و پوشــش دادن تمام سلایق 
تغییر کند. از ســوی دیگر به واسطه فشار 
هزینه و عوامل محیطی همچون مصرف آب، 

انرژی و ... و چالش هایی که از این جهت برای 
صنایع فولاد ایجاد شده، که نیازمند ارتقا بهره 
وری، ایجاد چابکــی و چالاکی تمام صنایع 
فولادی هستیم، بنابراین با استفاده از فناوری 
های نوظهور باید تحولی در چرخه زنجیره 

ارزش فولاد ایجاد شود.

  نوسان: آیا امروز فولادسازان کشور 
در زنجیره ارزش خــود از فناوری های 

نوظهور بهره گرفته اند؟
امروزه بیشتر فولادســازان کشور به سمت 
پیاده سازی تحول دیجیتال و یا انقلاب چهارم 
صنعتی در زنجیره ارزش خــود رفته اند که 
عصاره آن اســتفاده از فناوری های نوظهور 
همچون هوش مصنوعی، بیگ دیتا، اینترنت 
اشیا، خدمات ابری و ... اســت و باید در کل 
زنجیره ارزش فولادســازان از سنگ آهن در 
معدن گرفته تا محصول در بازار، جاری شود 
و با این قابلیت ها می توانیم نیازمندی های 
مشــتریان و همچنین چالش هایی صنعت 
فولاد همچون هزینه، محیط زیست، چابکی، 
چابکــی و ... را با ایجاد محصــولات متنوع، 

مرتفع کنیم.

  نوســان: در حال حاضر شــرایط 
فولادسازان کشــور در استفاده از این 

فناوری ها چگونه است؟
شــاید هنوز اتفاقات خاصی در کشور رخ 
نداده، اما پنجم مرداد امسال فولاد مبارکه 
از طرح تحول دیجیتال خود رونمایی کرد 
و این طرح قرار اســت در یک بــازه زمانی 
پنج ســاله تا ۱۴۰۴، فولاد مبارکــه را به 
کارخانه ای هوشمند تبدیل کند و به نوعی 
انقلاب صنعتی چهــارم در این مجموعه 

بزرگ فولادی پیاده سازی خواهد شد.

  نوسان: آیا با هوشمند سازی صنعت 
فولاد می توان آن را به سمت صنعتی 

سبز پیش برد؟
از جمله اولویت ها و اقدامات هوشمندســازی 
صنعت فولاد محیط هوشمند و انرژی هوشمند 
است تا در راســتای آن با استفاده از تکنولوژی 
بتوانیم نیازمندی های این صنعت را براساس 
اســتانداردهای جهانی ارتقــا و بهبود دهیم.

  نوســان:در طرح تحــول دیجیتال 
صنعت فولاد شرکت های دانش بنیان و 

استارتاپ ایفای نقش خواهند کرد؟
در طــرح تحول دیجیتــال فــولاد یکی از 
اولویتها، استفاده از ظرفیت شرکت های نوپا 
و استارتاپ هاســت و در این راستا نخستین 
رویداد را در مهرماه برگزار خواهیم کرد که در 

آن رویداد با دعوت از استارتاپ ها و حمایت 
و ارزش گذاری به ایده های آنها و بهره گیری 
از ظرفیت این حوزه به ســمت طرح تحول 

دیجیتال صنعت فولاد پیش می رویم.

  نوسان: به اعتقاد شما حضور شرکت 
های دانش بنیان در صنایع تولیدی در 

سال جهش تولید پررنگ خواهد شد؟
به طور قطع این نیازمندی وجود دارد، البته 
در حال حاضر حضور آنها پررنگ نیست، اما 
امیدواریم در طرح تحول دیجیتال زمینه و 
بستر حضور شرکت های دانش بنیان مهیا 
شود، البته این جزو استراتژی اساسی شرکت 

فولاد مبارکه است.

  نوســان:اما طرح هوشمندســازی 
زنجیره فولاد چقدر می تواند در تنوع 

محصولات فولادی ایفای نقش کند؟
یکی از دلایلی که الزامی برای حرکت به سمت 
انقــلاب چهارم صنعتی و هوشمندســازی 
کارخانه فولاد اســت، ایجاد ســبد بزرگتر و 
تنوع زیاد محصول است، بنابراین این اتفاق 
می تواند نیازمندی بیشتر مشتریان را تامین 
کند. به عنوان مثال در صنعت خودروسازی، 
ورقی که در بدنه خودرو استفاده می شود، با 
ورق شاسی، کف خودرو و ... تفاوت دارد و باید 
هر کدام از نیازها در کارخانه فولاد تامین شود، 
اما در حال حاضر به طــور محدود این اتفاق 
در کشور قابل انجام است که با فناوری های 

جدید این قابلیت قابل برآورده شدن است.

  نوسان:در این شرایط می توان از حجم 
واردات محصولات فولادی کم کنیم؟

به طور قطع این کار به مــرور تحقق خواهد 
یافت و کشور را از واردات برخی محصولات 

فولادی بی نیاز می کند.

  نوسان: اما مجموعه ایریسا در زمینه 
تحــول دیجیتال صنعت فــولاد چه 

اقداماتی انجام داده است؟
در حال حاضر ایریسا با تمام فولادسازان کشور 
در تعامل و فعالیت است برای آنها محصول و 
یا خدمات ارائه می دهد، همچنین به ســایر 
صنایع در حوزه خودروســازی، مخابرات و 
.. خدمات ارائه می دهد و به دنبال گسترش 

سبد خدمات دیجیتال خود هستیم.

  نوسان:بیشترین خدمات مجموعه 
ایریسا در کدام حوزه است؟

ما در سه بخش فعالیت می کنیم؛ یکی بخش 
اتوماسیون صنعتی که بیشتر مرتبط با خط 
تولید صنایع اســت؛ بخش دیگر مربوط به 
سیستم های اطلاعی مرتبط با تمام صنایع 
است که هر صنعتی که نیازمند سیستم مالی، 
منابع انسانی، خرید و ... است از خدمات ایریسا 
بهره می برد و بخش آخر مربوط به شبکه و 
زیرساخت است که ارتباطات و حلقه مبتنی 

بر امنیت را فراهم می کند.

گزارش

  گزارش

 نوســان: با حضورمعاون علمی و 
فناوری رئیس جمهور از شتاب دهنده 
تخصصی حــوزه معــدن و متالوژی 
رونمایی شد. سورنا ستاری  در حاشیه 
این رویــداد و در جمــع خبرنگاران 
با اشــاره به ورود اســتارتاپ ها برای 
جلوگیری از خام فروشــی گفت: ما در 
حوزه مواد اولیه با وجود اینکه از لحاظ 
دانشــگاهی، مقالات زیــادی در دنیا 
داریم و جزو ۱۰ کشور نخست هستیم، 
اما تعداد قابل توجهــی از مواد به ویژه 
آلیاژهای فلزی از خارج وارد می شود. 
به طور نمونه در حوزه کاتالیســت ها، 
عدد قابل توجهی از مواد اولیه از خارج 
وارد می شــود و این در حالی است که 
خطوط تولید کاتالیست پیشرفته ای را 
در دو سه سال اخیر در کشور راه اندازی 

کرده ایم.
به گزارش نوســان، معــاون علمی و 
فناوری رئیس جمهور افزود: همچنین 
در حوزه آلیاژ های خــاص و فولادی، 
وابستگی شــدیدی داریم و اخیرا هم 
در یک ماه گذشــته ۲۲ آلیــاژ فلزی 
تحریم شد که البته این باعث می شود 
ظرفیت های علمی فوق العاده ای را در 

قالب مراکز نوآوری فعال کنیم.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 
اضافه کرد: این زمانــی اتفاق می افتد 
که مجموعه هایی مثــل صدر تامین 
و مجموعه هایــی کــه دارای معادن 
گسترده و ظرفیت های بالایی هستند 

در این حوزه ها سرمایه گذاری کنند.
وی گفت: با هدفی که این مرکز برای 
خود تعریف و آغاز به کار کرده است به 
زودی عدد قابــل توجهی از آلیاژ هایی 
که وارد می شد با سرمایه گذاری شستا 
و شــرکت صدر تامیــن وارد فرآیند 

داخلی سازی می شود.
ســتاری این اقــدام را حرکتی جدی 
برای جلوگیری از خام فروشــی بیان 
کــرد و افــزود: هم اکنــون مجموعه 
خاک های نادر حدودا ۲۲ قلم اســت 
که برخــی از آن ها به صــورت گرمی 
فروخته می شــوند. ممکن است نیاز 
کشــور به یک کیلوگرم هم نرسد، اما 
عدد بسیار بالایی اســت. به هر حال با 
توجه به دانش فوق العاده داخل کشور و 
با همکاری مجموعه هایی مانند شستا 

اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد.
وی اظهــار داشــت: شــتاب دهنده 
صدر فردا تلاش دارد در چشــم انداز 
و جهت گیری راهبــردی خود در افق 
میان مدت سه ســاله به عنوان نقطه 
کانونی فعالیت های نوآورانه در بخش 
معــدن و صنایع معدنی مطرح شــده 
و ضمــن برقــراری ارتباط ســازنده با 
اجزای اکوسیســتم نوآوری در کشور، 
فعالیت های بین المللی خود را نیز توسعه 
داده و به عنوان شتاب دهنده تخصصی 
در حوزه معدن، صنایــع معدنی و مواد 
پیشــرفته فعالیت کند.معاون علمی و 
فناوری رئیس جمهور گفــت: تمرکز 
در زنجیــره ارزش جهانی محصولات و 
کسب و کار های بخش معدن و صنایع 
معدنی، توسعه نوآوری محور در بخش 
معدن و صنایع معدنی، رسوخ فناوری 
در بنگاه هــای تولیــدی و خدماتی در 
بخش معدن و صنایع معدنی، از جمله 
راهبرد ها عنوان شــده و خلق ارزش در 
زنجیره ایده تا محصول و تبدیل دانش به 
ارزش در بخش معدن و صنایع معدنی از 

جمله اهداف این مجموعه است.

industry

صنعــت فــولاد بعــد از نفــت و پتروشــیمی بــه عنــوان یکــی از بزرگتریــن صنایــع مــادر 
گفت و گو

گروه  صنعت
ــوده  ــراه ب ــددی هم ــکلات متع ــا مش ــواره ب ــا هم ــم ه ــس از تحری ــای پ ــور، در روزه کش
اســت. بــدون تردیــد ایــن صنعــت بــرای توســعه، نیــاز بــه حرکتــی رو بــه جلــو دارد و وجــود فنــاوری 
هــای نویــن و همچنیــن شــرکت هــای دانــش بنیــان و اســتارتاپها، مــی توانــد تحــول بزرگــی در توســعه 
ــه  ــور ب ــازان کش ــتر فولادس ــروزه بیش ــرائیان" ام ــول س ــه "رس ــه گفت ــد. ب ــاد کن ــولاد ایج ــت ف صنع
ســمت پیــاده ســازی تحــول دیجیتــال و یــا انقــلاب چهارصنعتــی در زنجیــره ارزش خــود رفتــه انــد و 
ایــن بایــد در کل زنجیــره ارزش فولادســازان از ســنگ آهــن در معــدن تــا محصــول در بــازار، جریــان 
یابــد تــا از ایــن مســیر عــلاوه بــر تامیــن نیــاز مشــتریان و تولیــد محصــولات متنــوع، چالــش هــای 
پیشــروی صنعــت فــولاد نیــز مرتفــع شــود. آنچــه در ادامــه مــی خوانیــد گفــت وگــوی "نوســان" بــا 

مدیر عامل شرکت بین المللی مهندسی سیستم ها و اتوماسیون "ایریسا" است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران گفت: وزارت صمت در راستای 
تسهیل فضای کســب  و کار، صدور مجوز در این خصوص را به خانه صنعت  و معدن 
استان تهران واگذار کرد. یداله صادقی، اظهار داشت: وزارت صمت در راستای تسهیل 
فضای کسب  و کار، صدور مجوز در این خصوص را به خانه صنعت  و معدن استان تهران 
واگذار کرده است. وی افزود: البته در گذشته نیز صدور بخشی از مجوزهای کسب وکار 

بر عهده این تشکل بود.

واگذار صدور مجوز کسب  و کار به خانه صنعت  و معدن
طبق آمار منتشر شده توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، در چهار ماهه ابتدایی سال 
جاری، تولید آهن اسفنجی با ۱۲ درصد افزایش تولید نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
بیشترین رشد تولید را داشته است. براساس اعلام انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، کشور 
ما در سال های اخیر به عنوان دومین تولیدکننده آهن اسفنجی جهان پس از هندوستان به 
شمار می آید و بهره برداری از هفت طرح فولاد استانی که هریک دارای ظرفیت ۸۰۰ هزار تنی 
در زمینه تولید آهن اسفنجی هستند، از جمله دلایل رشد جایگاه ایران در این بخش است. 

آهن اسفنجی بیشترین رشد تولید را ثبت کرد

رونمایی از شتاب دهنده
تخصصی معدن و متالوژی

هوشمندسازی زنجیره تولید فولاد در گفت وگو با مدیرعامل شرکت  بین المللی مهندسی سیستم ها و اتوماسیون"ایریسا" بررسی شد؛

انقلاب چهارم صنعتی در راه است
باید استفاده از فناوری های نوظهور در کل زنجیره ارزش فولادسازان جریان یابد

 نوسان:معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان گفت: ذوب 
آهن اصفهان دیگر همچون ســال های گذشته زیان ده نیست 
و حالا سه سال است که سودده شــده و زیان انباشته آن تقریبا 
به صفر رسیده و باعث بار روانی مثبت و افزایش تقاضا در بورس 

شده است.

به گزارش نوسان و به نقل از دنیای معدن مهرداد تولائیان با اشاره به اثر تحریم 
بر میزان تولید و صادرات ذوب آهــن اصفهان اظهار کرد: تحریم ها تا حدودی 
می تواند قیمت تمام شــده کالا را بالا ببرد، اما در تولید و صادرات ذوب آهن 
اصفهان تاثیری ندارد. تولائیان، اضافه کرد: تحریم های جدید تا حدودی می 
تواند قیمت تمام شده کالا را بالا ببرد، اما در تولید و صادرات ذوب آهن اصفهان 
تاثیری ندارد، ما هم اکنون به دلیل دســتیابی به بازار مشــخص و رسیدن به 
سطحی از خودکفایی می توانیم همچنان به روند تولید و صادرات خود ادامه 
می دهیم. بیشــتر بخوانید محدودیتی برای تولید ریل نداریم. او افزود: دولت 
ترامپ تحریم هــای جدید علیه فولاد، آلومینیــوم و ... اعمال کــرد تا با این 
استراتژی، صنایع زیرساختی ایران را زیر فشــار قرار دهد و درآمد صادراتی و 
پروژ های توسعه ای ایران را با خلل مواجه کند، این در حالی است که هم اکنون 
در حوزه حمل و نقل ریلی پروژه های خوبی تعریف شده که ریل آن را شرکت 
ذوب آهن اصفهان تامین می کند و بخش دیگر از تولیدات این شرکت فولادی 

به خارج از کشور صادر می شود.
معاون بهره بــرداری ذوب آهن اصفهان با اشــاره به این کــه تحریم ها کار را 
مشکل می کند، اما آن را متوقف نمی کند، گفت: با توجه به این که ذوب آهن 
اصفهان بازار خاص خود را دارد عملا این تحریم ها نمی تواند مانع از صادرات 
این شرکت شود و از طرف دیگر ذوب آهن باید بخشی از مواد اولیه مورد خود 
را با ارز صادراتی خود وارد کند و به همین دلیل در تامین مواد اولیه هم خللی 

ایجاد نمی شود.
تولائیان با نگاهی به روند تولید در ماه های گذشته افزود: پس از شیوع ویروس 
کرونا، معادن کشور در بخش زغال سنگ و سنگ آهن تا حدودی نیمه تعطیل 
شدند و تا نیمه اردیبهشت این کاهش تولید آن ها ادامه داشت و روی صنایع 
پایین دستی نیز تاثیر گذاشــته، اما بعد از آن تولید افزایش پیدا کرد و عقب 

ماندگی ماه های فروردین و اردیبهشت هم جبران شده است.
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهــان، درباره تصمیم گیری وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درباره تغییر ضریب کنســانتره و گندله، اظهار کرد: در حال 
حاضر قرار شده ضریب کنسانتره و گندله در سال جاری هم تغییری نکند و اگر 

این ضریب بی رویه افزایش پیدا کند. 
روی قیمت سنگ آهن هم تاثیر می گذارد، زیرا معدنکار ها ترجیح می دهند 
سنگ آهن خود را به سمت تولید کنسانتره و گندله سوق بدهند به همین دلیل 
افزایش ضریب کنســانتره و گندله روی تولیدکننده های فولاد با روش احیا 
تاثیر می گذارد و برای شرکت های که با روش کوره بلند فولاد تولید می کنند 
به دلیل تاثیر تغییر ضریب کنسانتره و گندله به تمام بازار، قیمت محصولات 
سنگ آهن هم بالا می رود. او با تاکید بر این که نباید از عرف جهانی در قیمت 
گذاری محصولات زنجیره فولاد فاصله بگیریم، تصریح کرد: در حال حاضر باید 
نسبت ضری شمش به گونه ای باشد که شرایط موجود بازار را حفظ کند و به 

نوعی همه زنجیره در تعادل باشد.
تولائیان درباره تاثیر افزایش نرخ کنسانتره و گندله روی وضعیت بازار، اظهار 
کرد: وقتی قیمت کنسانتره خیلی خوب باشــد همه معدنکاران سنگ آهن 
تولیدی با عیار ۶۲ را به سمت تولید کنسانتره سوق می دهند در حالی که باید 
سنگ آهن عیار بین ۵۰ تا ۵۴ را به کنســانتره تبدیل کنند، از این رو می توان 
گفت افزایش بی رویه ضریب قیمت یک محصول روی ســایر محصولات هم 

تاثیر می گذارد.
مهرداد تولائیان همچنین در گفتگوی اختصاصی با خبرگزاری موج تاکید کرد: 
در شرایط کنونی ذوب آهن اصفهان به دلیل افزایش تولید و عرضه محصولات 
جدید دیگر مانند سال های گذشــته زیان ده نیست، به عبارت دیگر حالا سه 
سال است که شرکت ذوب آهن اصفهان سودده شده و زیان انباشته آن تقریبا 
به صفر رسیده و باعث شده بار روانی مثبت نسبت به نماد این شرکت در بورس 
شکل بگیرد، به همین دلیل با افزایش تقاضا از ســوی سهامداران خرد روبرو 

شده است. 

ذوب آهن 
دیگر زیـان ده نیـست

معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان:

آگهی تغییرات شرکت
 

آگهی تغییرات شرکت بازرگانی آســمان آرام آسیا سهامی خاص 
به شماره ثبت ۳۶۶۳۹ و شناسه ملی ۱۰۸۶۰۲۳۰۳۸۰ به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۴/۰۴/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ 

شد : 
کلیه اوراق و اسناد مالی و تعهدات با امضاء مدیر عامل شرکت آقای 
سید محمد مهدی مصلحی ویا رئیس هیات مدیره شرکت آقای سید 
مصطفی مصلحی منفرداً، و همراه با مهر شرکت معتبر است. مدیر 

عامل شرکت مجری مصوبات هیات مدیره خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۹۴۷۰۱۵(

 نوسان: معاون سازمان تعزیرات گفت: در 
صورتی که دولت در بازار آزاد محصولات 
فولادی سقف قیمتی برای این محصولات 
مانند ورقه هــای فــولادی تعیین کند، 
ســازمان تعزیرات می تواند ورود کند و با 

گرانفروشی ها در این موارد مقابله کند.
محمدعلی اســفنانی، معاون ســازمان 
تعزیــرات حکومتــی کشــور، پیرامون 
مسئله تخلفات گرانفروشــی در بازار آزاد 
محصولات فولادی از جملــه ورقه های 

فولادب، گفت: برخی کالاهایی که مصوب 
می شــوند  در بورس عرضه شوند، قیمت 
نهایی هم بر اساس عرضه و تقاضا در این 
بازار تعیین می شود. به همین دلیل امکان 
ورود تعزیرات برای برخورد وجود ندارد اما 
اگر سقف قیمتی برای آن مشخص شود ما 

می توانیم به موضوع وود کنیم. 
اسفنانی افزود: در صورتی که دولت در بازار 
آزاد محصولات فولادی سقف قیمتی برای 
این محصولات ماننــد ورقه های فولادی 

تعیین کند، ســازمان تعزیرات می تواند 
ورود کند و با گرانفروشی ها در این موارد 
مقابله کند. معاون ســازمان تعزیرات در 
پایان تاکید کرد که مبارزه با گرانفروشی در 
بازار آزاد فولاد در دستور کار تعزیرات قرار 

خواهد گرفت.
گفتنی است؛ برخی فعالان این حوزه در 
روزهای اخیر از افزایش غیرقانونی قیمت 
فولاد و ورقــه های فولادی در بــازار آزاد 

گلایه داشتند.

معاون سازمان تعزیرات اعلام کرد:

مبارزه با گرانفروشی بازار آزاد فولاد در دستور کار 
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مدیر منطقه سه شهرداری گفت: جمعه بازار کتاب شهر اصفهان بعد از سال ها از 
پارکینگ طالقانی به میدان امام علی)ع( منتقل شد تا زمینه دسترسی آسان و با 
کیفیت مردم به بازار کتاب فراهم شود. حسین کارگر اظهار کرد: به دلیل نامطلوب 
بودن پارکینگ طالقانی برای عرضه کتاب، محلی مناسب به این حوزه اختصاص 
یافت. وی ادامه داد: این کار می تواند به رونق بخشی فضای این میدان که قرار بود به 

اجرای برنامه های فرهنگی اختصاص یابد نیز کمک کند. 

مدیر بحران و پدافند غیرعامل شهرداری اصفهان گفت: با توجه به قرمز شدن وضعیت 
کرونا در اصفهان محدودیت های جدید بر اساس مصوبات ستاد کرونا اعمال می شود. 
سید رضا جعفریان فر، با اشاره به اتخاذ تدابیر ویژه برای برگزاری مجالس عزاداری در ایام 
محرم، گفت: در این راستا دستورالعمل ویژه ای از سوی وزارت کشور برای برگزاری مراسم 
سوگواری ایام محرم و صفر ابلاغ شده است. وی تاکید کرد: هیئت های مذهبی ملزم به 

برگزاری مراسم عزاداری در فضاهای باز به مدت دو ساعت شده اند.

 نوســان:مدیرعامل ســازمان 
نوســازی و بهســازی شهرداری 
اصفهان گفت: به دلیل اجرای ادامه 
عملیات پروژه ســاماندهی و کف 
سازی میدان امام حسین )ع( مسیر 
خیابان ســپه، معکوس و شرقی 

غربی می شود.
محمــد فیــض در خصوص پــروژه 
ساماندهی و کف ســازی میدان امام 
حســین )ع(، اظهار کــرد: این پروژه 
طبق قرارداد قرار اســت در بازه زمانی 
پنج ماهه از تاریخ ۲۰ خــرداد ۹۹ تا 
۲۵ آذرماه امســال با برآورد حدودی 
۴۲ میلیارد ریال اجرا شود که ممکن 
است با تعدیلاتی با توجه به روند تغییر 
قیمت ها در رقم اجرای پروژه مواجه 
شویم. وی با بیان اینکه تلاش می شود 
مدت زمان اجرای پروژه کمتر شــود، 
تصریح کرد: این پــروژه حدود ۶ هزار 
مترمربع را شامل می شود که در سه 

فاز و پنج پارت اجرا می شود.
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی 
شــهرداری اصفهان با بیان اینکه هم 
اکنون پارت یک و دو در حال اجراست، 
افزود: پارت یک ضلع شــرق میدان را 
شامل می شود و در حال اتمام بوده و 
خاکبرداری های پارت دوم که سمت 
جهان نما است انجام شده و عملیات 
زیرســازی آن در حال اجرا است. وی 
اضافه کرد: در یکی دو روز آینده پارت 
ســوم که ادامه ضلع شــرقی است تا 
قسمت میانی خاکبرداری و زیرسازی 
وعملیات اجرایی آن آغاز می شــود و 
در نهایت در دو پارت پایانی اتصالات 
مســیرهای ذکر شــده بــه یکدیگر 
انجام می شــود. فیض بــا بیان اینکه 
ساختار پروژه از سه نوع سنگ اصلی 
با مســاحت حدود پنج هزار مترمربع 
تشکیل می شــود، گفت: این پروژه 
۴۳۰ مترمربــع مســیر دوچرخه و 
۵۰۰ مترمربع فضای سبز دارد، برای 
قسمت میانی نیز آبنما و دو حوض تو 

در تو کار شده است.  
وی تاکیــد کرد: به دلیــل اینکه برای 
اجرای پارت ســوم پــروژه باید ضلع 
شرقی میدان به طور کامل بسته شود، 
خاکبرداری آن امشــب آغاز می شود، 
برای افرادی که قصد تــردد با خودرو 
از طریق خیابان باغ گلدسته به سمت 
چهارباغ پایین و مســجد باب الرحمه 
دارند تقاضا می شود از خیابان جایگزین 
یعنــی خیابان ســپه که جریــان آن 
معکوس و از شــرق به غرب و از انتهای 
خیابان ســپه به ســمت میدان امام 

حسین )ع( می شود استفاده کنند.
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه مسیر 
خیابان سپه به مدت ۴۵ روز معکوس 
می شــود، ادامه داد: پس از این مدت 
ترافیک این خیابان بــه حالت عادی 
بازمی گردد. سعی می شــود اجرای 
تمام پروژه ســاماندهی و کف سازی 
میدان زودتر از موعد برنامه ریزی شده 
انجام و در اختیار شهروندان عزیز قرار 
بگیرد. وی گفت: میدان امام حســین 
)ع( یا همان دروازه دولت یکی از میدان 
های شناسنامه دار و یکی از اتصالات 
مهم شــهری اســت که در دولتخانه 
صفویه مطرح بوده و طرحی بســیار 
مهم برای شــهرداری محســوب می 
شود، به همین منظور برای این میدان 
سعی شده از سنگ های دارای هویت 
اصفهان کــه نزدیکی رنگ بــا آجر و 
هویت شهر اصفهان دارد استفاده شود.

 شهردار اصفهان با اشاره به هفته دولت و هفته 
دفاع مقدس، گفت: تا پایان سال، اصفهان پر 
از تحول در زمینه بهره برداری از دسترنج 
سه ساله شهرداری خواهد بود که یکی از 
این اقدامات ورود ۸۰ دستگاه اتوبوس به 
زمانی  افزود:  وی  بود.  اتوبوسرانی  ناوگان 
که ما به شهرداری آمدیم، مدیران قبل از ما 
نتوانسته بودند پول این اتوبوس ها را پرداخت 
کنند؛ برای خرید این اتوبوس ها باید ۱۳۷ 
میلیارد تومان پول پرداخت می شد اما فقط 
۲۰ میلیارد پرداخت شده بود و در حالیکه 
قرار بود این قرارداد به هم بخورد، با گفت و 
گو توانستیم ۸۰ اتوبوس را به شهر اصفهان 
بیاوریم.  نوروزی اظهار کرد: ما در آن زمان 
با مشکلات مالی متعدد روبرو بودیم و باید 
موضوعات را حل می کردیم اما با سرعت بر 

مشکلات غلبه کردیم. 

بازگرداندن شرکت سازنده 
از موضع فسخ قرارداد 

برای حل مشکلات شهرداری  افزود:  وی 
مرحله  دو  طی  قرارداد،  طرف  شرکت  با 
۵ میلیارد و ۱۲ میلیارد تومان به شرکت 
پرداخت شد و در بخش دیگر ۴۰ میلیارد 
تومان زمین در اختیار شرکت قرار گرفت 
اما باز هم طرف قرارداد ما به دلیل عدم تعهد 
شهرداری در زمان مقرر قانونا حق فسخ 
قرارداد را داشت؛ در همین زمان تصمیم 
به سفر به سمنان و مذاکره با شرکت طرف 
قرارداد گرفتیم. شهردار اصفهان تصریح کرد: 
همچنین تصمیم برای خرید ۳۵۰ اتوبوس 

هم در دوره های قبلی بود که هیچ وجهی 
بابت آن به شرکت مقابل پرداخت نشده بود و 
شرکت می خواست اتوبوس ها را پس بگیرد و 
با قدرت دنبال فسخ قرارداد بود چراکه تعهد و 
توافق عمل دو جانبه است. وی افزود: در نهایت 
با پیگیری، قرارداد خرید ۱۰۰ دستگاه اتوبوس 
منعقد شد که ۸۰ دستگاه آن را به شهر اصفهان 
آوردیم. نوروزی تصریح کرد: این کار مسیر را 
برای یک کار بزرگ باز می کند به طوریکه 
دیروز در جلسه کلانشهرها از ما پرسیدند 
اصفهان چگونه توانسته اوراق مشارکت خرید 

اتوبوس را در کشور دریافت کند.

استانداردسازی ۱۰ ایستگاه
 پمپ گاز سی ان جی 

وی در مورد انتقاد یکی از شهروندان در 
خصوص تعطیلی پمپ های گاز خودروها 
که باعث سختی کار تاکسی ها شده است، 
اظهار کرد: در سال ۸۵ دستورالعملی برای 
استانداردسازی پمپ های سی ان جی در 
اصفهان ابلاغ شده است. با توجه به اینکه 
در سال ۸۹، ۱۳ ایستگاه پمپ سی ان جی 
راه اندازی اما ایمن سازی رعایت نشده بود، 
استانداردسازی  به  تصمیم   ۹۶ سال  در 
اصفهان  شهردار  گرفتیم.  ایستگاه  هشت 
برای  اقدامات  هم  ماه ۹۸  دی  در  افزود: 
استانداردسازی را شروع کردیم که افزایش 
قیمت بنزین گرایش به این پمپ ها را زیاد 
کرد و باید ضریب اطمینان را افزایش می 
دادیم از همین رو در یک ماه گذشته تمرکز 
پمپ  و  گرفت  قوت  استانداردسازی  بر 

های ردانی پور و همدانیان از دو روز پیش 
با استانداردسازی دوباره راه اندازی شد و 
پمپ های گلستان و شفق هم اگر اداره کل 
استاندارد تاییدیه را بدهد تا دو هفته آینده 
راه اندازی می شود.  وی ادامه داد: از اداره کل 
استاندارد می خواهیم تکلیف یک پمپ باقی 

مانده دیگر را هم روشن کند.
نوروزی با اشاره به سوال یکی از شهروندان 
در مورد پیاده روسازی و تامین روشنایی 
خیابان میثم در منطقه ۱۰ اصفهان اظهار 
کرد: خیابان میثم در زمان احداث به دلیل 
اینکه یک خیابان جدید بود و هنوز ساختمان 
ها شکل نگرفته بودند، پیاده روها مورد آسیب 
واقع شد و در بودجه امسال رقم مورد نیاز 
پیش بینی و خرابی ها تعمیر شد. وی در 
مورد سوال یکی از شهروندان مبنی بر اتصال 
خیابان مفتح به اتوبان افزود: طول این خیابان 
۹۰۰ متر است که ۵۰۰ متر آن اجرا شده 
است و به دلیل اینکه مسیر باقی مانده سر راه 
زمین های کشاورزی است، شورای ترافیک 

اجازه دسترسی به خیابان را نمی دهد. 

اجرای طرح محدوده 
ترافیک با رعایت حق ساکنان 

شهردار اصفهان در مورد درخواست یکی 
از ساکنان خیابان استانداری برای درنظر 
گرفتن تسهیلاتی برای ساکنان محدوده 
تمرکز  هرچه  کرد:  اظهار  ترافیک،  طرح 
نفع  بیشتر شود  ها  و کنترل  ها  دوربین 
عمومی را به دنبال دارد و مردم هم سود 
می برند؛ اجرای طرح زوج و فرد مربوط به 

حلقه اول ترافیکی شهر است و محدوده 
مرکزی را شامل می شود که با اجرای طرح 
محدوده ترافیک به جای طرح های قبلی، 
برای ساکنان این محدوده تخفیف ۸۰ تا ۹۰ 
درصدی در نظر گرفتیم تا مشمول پرداخت 
هزینه مربوط به طرح نشوند و مشکل حل 
وضعیت  ساماندهی  مورد  در  وی  شود. 
واحدهای تجاری میدان امام علی)ع( نیز که 
دچار رکود شده است و مورد سوال یکی از 
شهروندان بود، گفت: یکی از موضوعاتی که 
پیچیدگی های خاص خود را دارد و از ابتدا 
به عنوان یک پروژه ملی مطرح شده است، 
طرح میدان امام علی )ع( است، از سوی دیگر 
برای هر کاری در شهر که با آزادسازی املاک 
اولیه مردم وجود  باید رضایت  ایم  مواجه 
داشته باشد تا با مشکل در روند کار مواجه 
نشویم. نوروزی افزود: ما از ابتدای کار که وارد 
این طرح شدیم متوجه شدیم این طرح دچار 
تحریم مردمی است. از همین رو به محل 
پروژه رفتیم و کمیته مردمی تشکیل دادیم 
که برخی موضوعات به شکل تعاملی و گام به 

گام حل شد.

آزادسازی 4۰۰ واحد تجاری 
در شرق میدان امام علی 

وی با اشاره به تبدیل پارکینگ پایین میدان 
به بخش تجاری و شعبه فروشگاه رفاه، ادامه 
داد: این کار، فضا را تغییر داده است و به محل 
مردم  نیازهای  تامین  برای  فعال  تجاری 
تبدیل شده است. در مورد میدان امام علی 
هم بحث کردیم تا برنامه هایی به ویژه شب ها 
برگزار شود تا میدان پررونق باشد؛ در همین 
زمینه جمعه بازار کتاب هم از فردا در این 
میدان راه اندازی می شود. شهردار اصفهان 
تصریح کرد: اگر بازار کمرزرین که در دست 
ساخت است، به طور کامل احداث شود در 
قسمت شرقی میدان ۴۰۰ واحد تجاری 
آزاد می شود. وی بیان کرد: طرح اولیه ای 
که در میدان قرار است اجرا شود، در صورت 
تحقق، سایت های مختلفی دارد و تا شعاع 
زیادی باید آزادسازی شود که این کار یک امر 

تدریجی است و نیاز به حمایت دولت دارد.

زیباسازی ایستگاه های 
خط اول مترو اصفهان

نوروزی در مورد سوال یکی از شهروندان در 
مورد زیباسازی چهارباغ بالا و پایین و اجرای 
آبنماهای شهر اصفهان تصریح کرد: خیابان 
های چهارباغ بالا، عباسی و پایین هرکدام 
هویت جدا دارند؛ در خیابان چهارباغ عباسی 
اگر یک کاشی هم بخواهیم کار بگذاریم باید 
باشد. شهردار  طبق نظر میراث فرهنگی 
اصفهان با اشاره به اینکه خیابان چهارباغ 
شهر  بزرگ  های  سرمایه  از  یکی  پایین، 
است، اظهار کرد: یکی از طرح های ما در 
راستای زیباسازی شهر اصفهان، این است 
که از ایستگاه متروی عاشق آباد تا صفه تمام 
زوایدی که برای مترو کار گذاشته شده و 
نمای زیبایی ندارد، تبدیل به یک وجود زیبا 

و قابل استفاده شود.

بازگشت از موضع فسخ قرارداد

تدابیر ویژه برای برگزاری مجالس ایام محرمانتقال جمعه بازار کتاب به میدان امام علی
 گزارش

شهردار اصفهان در مورد قرارداد خرید 13۷ دستگاه اتوبوس شفاف سازی کرد؛گزارش

مسیر خیابان سپه 
معکوس می شود

 مدیر منطقه هفت شــهرداری اصفهان از اجــرای ۵۳ پروژه 
عمرانی – خدماتی در این منطقه خبــر داد و گفت: برخی از این 
پروژه ها در حال انجام و برخی در مرحله پایانی است و تعدادی نیز 
آماده بهره برداری است که در مجموع امسال برای توسعه آبادانی 

در منطقه بیش از 6۸ میلیارد تومان اعتبار صرف می شود.   
به گزارش نوسان و به نقل از اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، علی 
اصغر شاطوری با بیان اینکه بودجه سال گذشته منطقه هفت ۸۶ میلیارد تومان 
بود که به تحقق ۱۱۲ درصدی رسید، اظهار کرد: بودجه امسال منطقه با ۱۰۰ 
میلیارد تومان ۲۰ درصد نسبت به سال گذشــته افزایش داشته است. نسبت 
بودجه عمرانی به جاری امســال ۶۰ درصد به ۴۰ درصد است. وی با اشاره به 
اینکه با توجه به افزایش تعرفه های صدور پروانه در شهر اصفهان، منطقه هفت 
تعرفه های پایین تری نسبت به مناطق مرکزی و جنوبی شهر دارد و درخواست 
صدور پروانه در این بخش امسال بیشتر بوده است، گفت: با توجه به بسته های 
تشویقی در نظر گرفته شده برای پروانه های ساختمانی، استقبال مردم منطقه 
چشمگیر بوده به طوریکه در سه ماهه ابتدای امسال حدود ۷۰ درصد بودجه 
منطقه محقق شد. مدیر منطقه هفت شــهرداری اصفهان تصریح کرد: سال 
گذشته بخش زمین افزایش قیمت حدود سه برابری را تجربه کرد و با توجه به 
اینکه تعرفه های پروانه ساختمانی سال قبل با تعرفه های سال ۹۷ اعمال شد در 
واقع قیمت برای مصرف کننده یک سوم قیمت روز بود و از همین این موضوع 

اهرم مشوقی برای دریافت کنندگان پروانه ساختمانی با متراژ بالا بود. 

بیش از 6۸ میلیارد تومان 
برای عمران در منطقه ۷ 

وی افزود: همچنین تعرفه های صــدور پروانه هم تا ۱۵ خردادماه امســال با 
نرخ سال ۹۸ اعمال شد به همین علت درخواســت مردم برای دریافت پروانه 
در سه ماهه ابتدای امسال نیز افزایش داشــت به طوریکه از پنجم فروردین تا 
دهم تیرماه ۱۲۸ پروانه در منطقه هفت صادر شد. شاطوری ردیف بودجه در 
نظر گرفته شــده برای اجرای ۵۳ پروژه عمرانــی – خدماتی در منطقه هفت 
شهر اصفهان برای سال ۹۹ را ۶۸۷ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: طی تاکید 
معاونت برنامه ریزی شهری و شورای شهر و شهردار، تکمیل پروژه های نیمه 

تمام در اولویت است و بودجه لازم برای تکمیل آن اختصاص یافته است. 
مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان از آزادسازی و احداث خیابان پوریای ولی 
حدفاصل اشراق جنوبی تا میدان کویتی پور )شهید ضابط زاده( با حدود یک 
هزار متر طول و جدول گذاری، خبر داد و افزود: طول خیابان حد فاصل اشراق 
تا کویتی پور ۵۰۰ متر است که آزادسازی، زیرسازی، جدول گذاری و پیاده رو 
سازی دو طرف خیابان با هزینه ۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان به اتمام رسید 
است. وی بیان کرد: همچنین پیاده روسازی خیابان کاوه حدفاصل میدان شهدا 
تا پل چمران آغاز شد که ادامه آن از پل چمران تا پل شریعتی سال های قبل 
انجام شــده بود. طی این پروژه حدود ۱۰ هزار مترمربع پیاده روسازی با پیش 
بینی مسیر دوچرخه و عبور نابینایان و اجرای مبلمان شهری در برخی نقاط با 

اعتباری بالغ بر یک  میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان انجام شد.

نجات فضای سبز شمال اصفهان 
وی گفت: به منظور آبیاری فضای سبز شمال اصفهان و به خاطر پایین بودن 
کیفیت آب در این منطقه اقدام به نصب ســه مخــزن آب ۲۵۰ متر مکعبی و 
ایســتگاه پمپاژ و تصفیه خانه می کنیم تا از خطر نابودی فضای ســبز شمال 
اصفهان جلوگیری کنیم. مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان گفت: این پروژه 
یک طرح فرا منطقه ای و کار چند ضلعی است که تامین آبی فضای سبز منطقه 
۱۴ هم شامل می شود و در صورت بحران امکان آبرسانی به دیگر مناطق را دارد. 
این پروژه یک کار زیرساختی برای شمال شهر اصفهان به شمار می رود و می 
تواند فضای سبز این منطقه را متحول کند. وی از اعتبار نزدیک به ۳۰ میلیارد 
تومان برای بهره برداری کامل از این پروژه خبر داد و اظهار کرد: در حال حاضر 
احداث مخازن و ایستگاه پمپاژ به پایان رسیده و احداث تصفیه خانه در دستور 

کار معاونت عمران قرار گرفته و در مرحله انتخاب پیمانکار است. 
شاطوری از انتقال پساب شمال شهر و تصفیه آن برای آبیاری فضای سبز شمال 
شهر اصفهان گفت و افزود: اعتبار تخصیص یافته برای احداث خط کلکتور سه 
و نیم  میلیارد تومان، ایستگاه پمپاژ شش میلیارد تومان، احداث تصفیه خانه 
۱۵ میلیارد تومان و خط انتقال شش میلیارد تومان است. وی ادامه داد: احداث 
تصفیه خانه یک تصمیم مدیریت کلان شهری اســت که تامین اعتبار برای 
انتقال پساب و تصفیه خانه با بودجه مرکزی است. شاطوری با بیان اینکه احداث 
ساختمان ستاد مدیریت بحران یک ضرورت برای تمامی کلان شهرها است، 
گفت: وقتی صحبت از بحران می شــود، حتما نیاز به آمدن زلزله نیست بلکه 

گاهی یک بارندگی شدید هم می تواند در برخی موارد بحران ایجاد کند.  

ساخت بوستان آرزو 
برای توسعه خلاقیت کودکان 

مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان به احداث بوستان آرزو در ابتدای خیابان 
شهدای فاطمیه )فروردین( در مســاحت ۹ هزار مترمربع با هدف فضاسازی 
برای خلاقیت کودکان و نوجوانان اشاره کرد و افزود: اسباب بازی ها در بوستان 
مطابق با قوانین فیزیک و با دید خلاقیت و آموزشی است اما اسباب بازی های 

معمولی هم به کار رفته است. 
وی اعلام کرد: ست های حرکت درمانی همچنین آبنما و مجسمه هم در این 
بوستان دیده شده و تاکنون اعتباری بالغ بر یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 
برای احداث آن در نظر گرفته شده و تجهیز آن با خدمات شهری خواهد بود. 
شاطوری گفت: جنب بوســتان آرزو، فرهنگسرای تخصصی کودک در حدود 
۵۰۰ مترمربع دیده شده که بالای ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و 

در آینده نزدیک به بهره برداری می رسد.

توسعه شهری
در منطقه ۷ اصفهان

نوروزی: با مذاکره و گفت و گو توانستیم ۸۰ اتوبوس را به شهر اصفهان بیاوریم

شـهردار اصفهـان در مـورد قرارداد شـهرداری برای خریـد اتوبوس های جدید شـهری گفت: 
زمانـی کـه ما بـه شـهرداری آمدیـم، مدیـران قبل از مـا نتوانسـته بودنـد پول خریـد ۱۳۷ 
دسـتگاه اتوبـوس را پرداخـت کننـد. برای خریـد این اتوبـوس ها بایـد ۱۳۷ میلیـارد تومان 
پـول پرداخـت مـی شـد اما فقـط ۲۰ میلیارد پرداخت شـده بـود و در حالیکـه قرار بـود این قـرارداد به هم 
بخـورد، بـا گفت و گو توانسـتیم ۸۰ اتوبوس را به شـهر اصفهـان بیاوریم. قدرت الـه نـوروزی در برنامه زنده 
رادیویی »شـهر پرسشـگر، شـهردار پاسخگو« با اشـاره به اینکه در شـرایط کرونا و در آسـتانه ماه محرم نیز 
هسـتیم، اظهـار کـرد: بر اسـاس همین امـر لایحـه ای را آماده کردیـم که بر مبنـای آن ۵۰۰ میلیـون تومان 

اقـلام بهداشـتی مرتبـط با رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی خریداری و بـه هیئت ها، کمک شـود.

گزارش

گرو ه  شهری

مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان خبر داد:

 نوسان:مقررات و فراخوان سی وسومین 
جشــنواره  بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان که پاییز امســال با مشــارکت 
سازمان سینمایی، بنیاد سینمایی فارابی و 
شهرداری اصفهان به صورت آنلاین برگزار 

می شود، منتشر شد.

به گــزارش نوســان و بــه نقل از ســتاد 
اطلاع رســانی سی و ســومین جشنواره 
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، 
این دوره جشنواره، براســاس توافق نامه 
سازمان سینمایی، بنیاد سینمایی فارابی 

و شــهرداری اصفهان، و با عنایت به شیوع 
جهانی کوویــد-۱۹، از ۲۷ مهر ماه لغایت 
۲ آبان ۱۳۹۹ )۱۸ اکتبر لغایت ۲۳ اکتبر 
۲۰۲۰( به صورت مجازی و نمایش آنلاین، 
در قالــب رقابتی در دو بخش »مســابقه 
ســینمای ایران« و »مســابقه سینمای 
بین الملل« برگزار و در آن جوایزی به شرح 
زیر به برگزیدگان جشــنواره اهدا خواهد 
شــد. لازم به ذکر اســت با در نظر گرفتن 
شرایط و مقتضیات زمان و متناسب با آن، 
تصمیمات لازم، در خصوص جزئیات روش 

برگزاری جشنواره توسط دبیرخانه اعلام 
خواهد شد.

ســی و ســومین جشــنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان از ۲۷ مهر ماه 
لغایت ۲ آبان ۱۳۹۹ )۱۸ اکتبر لغایت ۲۳ 
اکتبر ۲۰۲۰( به صورت مجازی و نمایش 
آنلاین برگــزار خواهد شــد و متقاضیان 
شرکت در جشنواره برای ثبت نام و کسب 
اطلاعــات بیشــتر می توانند به ســامانه 
و   www.portal.icff.ir دبیرخانــه: 
شــماره تلفن هــای ۰۲۱-۲۲۷۳۵۰۹۰، 

۲۲۷۳۴۸۰۱-۰۲۱ ، ۱- ۲۲۷۴۱۲۵۰- ۰۲۱ در 
تهران و در اصفهان با شماره ۳۲۲۲۵۵۲۵ 
– ۰۳۱ تماس بگیرند. خاطر نشــان می 
گردد، نشــانی دبیرخانه در تهران: خیابان 
ولیعصر)عــج(، ایســتگاه باغ فــردوس، 
خیابان عباس کیارستمی )طوس سابق(، 
نبش کوچه دلبر، شــماره ۱۳طبقه دوم و 
در اصفهان: خیابان آمادگاه، روبروی هتل 
عباســی، مجتمع عباســی، دفتر دائمی 
دبیرخانه جشــنواره بین المللی فیلم های 

کودکان و نوجوانان است.

فراخوان جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان منتشر شد؛

نمایش آنلاین جشنواره سی و سوم



تامیـن مالی از طریق بازار سـرمایه 
یکـی از مهم تریـن وظایفـی اسـت 
کـه در تمامـی کشـورهای دنیـا به 
خصـوص کشـورهایی کـه از لحاظ 
اقتصادی توسعه یافته هستند مورد 
توجـه قرار می گیرد. در بسـیاری از 
کشورهای توسـعه یافته بازار بدهی 
حجـم تقریبـی برابـر با بازار سـهام 
بـازار  مالـی  تامیـن  و سـهم  دارد 
سـرمایه را در مقابـل بـازار پـول به 
رقمـی در حـدود ۵۰ درصـد می رسـاند.با ایـن حال آن طور که در سـال گذشـته 
برخـی از مقامـات بـورس تهـران بـه آن اشـاره کردند این رقـم در ایـران آنچنان 
افزایش نداشـته و به  رغم رشـد قابل توجه ارزش بازار طی دو سـال و نیم گذشـته 
تغییـر چندانـی نکرده اسـت. تا قبل از سـال جاری نحـوه فـروش اوراق این گونه 
بـود کـه ابتدا دولت اوراق را به نرخ اسـمی به خریداران می فروخـت و اختلاف آن 
بـا نـرخ بهـره بـازار را بعدا به حسـاب آنها واریز می کـرد. این در حالی اسـت که از 
آغاز سـال جاری تاکنون نحوه فروش اوراق بر اسـاس نرخ سـود موثر اسـت که از 
طریق کشـف قیمت و اوراق به دسـت می آید و دیگر دولت مجبور نیسـت مبلغی 
را پـس از انجـام معاملـه بـه حسـاب خریـداران منظـور کنـد.. به دلیـل آنکه نرخ 
سـود اسـمی اوراق همواره عددی ثابت را نشـان می دهد تغییرات قیمت در بازار 
همـواره رابطـه ای معکوس با بازده واقعی و اوراق بدهی دارد.اسـناد خزانه اسـلامی 
همچـون سـایر اوراق  بدهـی دولتـی و خصوصـی از ابتـدای سـال جـاری تحـت 
تاثیـر کاهـش نـرخ سـود بانکی قـرار گرفتند و بـا افزایـش قیمت مواجه شـدند. 
بـا ایـن حـال این رونـد در هفته های اخیـر معکوس شـد. دلیل این امـر موافقت 
تصمیم سـاز بـازار پـول با افزایـش نرخ سـود واقعـی روی اوراق بدهـی دولتی بود 
که سـبب شـد ایـن اوراق کـه در ابتدای سـال با بازده حـدودا ۱۵ درصـدی داد و 
سـتد می شـدند در پایـان معاملات هفتـه دوم مردادماه بـه نرخ بازده حـدودا ۲۱ 
درصـدی برسـند. دلیـل این امر در تمایل بانک مرکزی به کاهش اضافه برداشـت 
دولـت و توقـف رشـد پایـه پولـی باز می گـردد که سـبب شـده در یک مـاه اخیر 
مسـوولان اقتصـادی کشـور را بـرای افزایـش نرخ سـود مجـاب کند. بـا این حال 
افـت قابـل توجه قیمت سـهام که از روز چهارشـنبه هفته قبل آغاز شـد موجب 
شـده تـا بـار دیگـر اوراق بدهی به مسـیر صعـودی بازگردنـد. آن طور کـه به نظر 
می آیـد بـه رغم همـه انتقـادات وارده به بدنه اقتصـادی دولت، قـوه مجریه تا این 
جـای کار توانسـته بـا اعمال تغییرات به موقع در سـاز وکار قوانیـن نقش موثر در 
افزایـش ثـروت صندوق هـای با درآمـد ثابت به عنـوان یکی از مهم تریـن حامیان 

دولـت در تامین کسـری بودجه بـازی کند. 

برای مغز ما که در کنار فرماندهــی کل قوای بدن، باید به 
تمام محرک های محیطی واکنش نشان دهد و همزمان 
بقاء شما را تضمین کند، یک دردسر بزرگ وجود دارد و آن 
فکر کردن است! اگر همین الان از شما بخواهم ۱۰۰ فکر 
از این انبوه فکر را بنویسید، احتمالا یادتان نمی آید. دلیل 

این اتفاق سیستم فیلترینگ مغز است.
اگر مغز به همه ی این افکار توجه کند و به هر کدام وقت 
مشــخصی را اختصاص دهد و برای هر کــدام دغدغه ی 
مخصوص به خودش را داشــته باشــد، احتمالا در همان 
دوران کودکــی دیوانه می شــویم و کار به بزرگ ســالی 
نمی رسد! پس مغز افکار را بر اساس شرایط خاصی فلیتر 
میکند، یا بهتر اســت بگویم افــکاری را فیلتر نمی کند و 
غیر از آن ها، هر فکر دیگــری را فیلتر میکند. ملاک مغز 
برای فیلتر نکردن این اطلاعات اول بقاء انسان است و دوم 

توجه ما به آن فکر.

یکی از موارد مهم در میان این حجــم از افکار روزانه، ایده 
های نابی است که از گوشــه و کنار مغزمان قدم زنان می 
آیند و می روند. ایــده هایی که در طــول روز با دیدن یا 
شنیدن اتفاقات مختلف به ذهن تان می آید و سعی میکند 
دنیای اطراف شــما را به جای بهتری برای زندگی تبدیل 
کند. گاهی توجه به این ایده ها می تواند مسیر زندگی شما 
را کاملا تغییر دهد. پس لازم است یک دفترچه و خودکار 
را به عنوان دو دوست همیشــه همراه، انتخاب کنید و به 
محض این که در حال رانندگی یــا قدم زدن زیر نور ماه یا 
خیس خوردن زیر دوش آب ایده ای به ذهن تان رســید، 
آن را یادداشــت کنید. اصلا مهم نیســت این ایده چقدر 
میتواند برای شــما در آینده مهم و مؤثر باشد. مهم فقط 

نوشتن آن است.
البته قرار نیست فقط به نوشتن ایده هایمان اکتفا کنیم و 
سال به ســال دفترچه ای از انبوه ایده های ریز و درشت و 
خوب و بد را تلنبار کنیم. شما موظف هستید هر هفته دو 
تا سه بار دفترچه ایده های خود را مرور کنید و ایده های 
تان را نمره دهی کنید. با این کار اولا ایده های تلنبار شده 

نخواهید داشت. 
دوما ایده های ناب خود را جدا میکنید و بعدا میتوانید از 

آن ها استفاده کنید.
سوما بعد از چند ســال که به دفترچه های گذشته خود 
رجوع میکنید، با سیر پیشرفت یا پسرفت افکار و نظرات 

تان به صورت روشن مواجه می شوید.

سال ششم
شماره صد و چهل
۱ شهریور ۱۳۹۹

۲ محرم ۱۴۴۲

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ:  پیام رسانه

 آدرس: اصفهان، خیابان هشت بهشت غربی 
 ساختمان آفتاب ، طبقه اول،  واحد ۶
 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸۶۵

 تلفن: ۰۳۱-۳۲۶۱۷۸۵۹
 توزیع:آرمان پخش

به گفته تحلیلگران حوزه فولاد، توقیف اموال شرکت نیپون استیل ژاپن توسط دادگاه 
کره جنوبی و تشدید اختلافات میان این دو اقتصاد بزرگ جهانی می تواند بازار را به 
شدت متشنج کند و  تجارت فولاد را تحت تاثیر قرار دهد.گفته می شود دادگاهی در 
کره جنوبی، با توقیف دارایی های این شرکت ژاپنی در کره جنوبی موافقت کرده است. 
به این ترتیب اختلاف میان کره جنوبی و ژاپن بالا گرفته و  آینده بازار فولاد به چگونگی 

روند تعامل این دو کشور گره خورده است.

بررسی معاملات شمش و مقاطع طویل فولادی در رینگ معاملاتی بورس کالا و بازار 
آزاد از بازگشت ثبات به این معاملات حکایت دارد. فعالان بازار ورود نهادهای نظارتی 
به بازار فولاد را یکی از دلایل خروج نقدینگی سرگردان و دلالان از این بازار و ایجاد 
ثبات در این بازار می دانند. البته خروج نقدینگی از بازار آهن و فولاد باعث فرورفتن 
آن در فاز رکود نیز می شود. در این شرایط تنها راه نجات بازار و تولیدکننده رضایت 

تولیدکنندگان شمش به کاهش سود و افت قیمت فروش محصول است.

رکود در کمین تولیدکنندگان مقاطعبازار فولاد متشنج می شود

اقتصاد را به 
اهلش بسپاریم

بازی زیرکانه دولت 
در مصاف با بازارها

 

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

به فرزندان خود احترام بگذارید و آن ها را 
نیکو تربیت کنید تا مورد غفران پروردگار 

قرار گیرید.
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شمــاره 
صد و چهل

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

ایده هایت را بنویس تا فرار نکند!

نگاره

  محمود جامساز/ اقتصاددان
مسیر نجات اقتصاد ایران به هیچ وجه از 
راهکارهای اقتصاد دولتی رانتی و سیاسی 
نمی گذرد، مگر اینکه تغییری کلی در 
ماهیت این مجموعه اقتصاد سیاسی انجام 
بگیرد. یعنی باور سیاست مداران بر این 
باشد که چون اقتصاد را بلد نیستند در آن 
دخالت نکنند و اقتصاد را به اهلش بسپارند 
و سیستم عرضه و تقاضا در اقتصاد آزاد 

بازار محور قیمت ها را تعیین کند.
باید امنیت اقتصادی سیاسی برقرار شود. 
روش های دیپلماسی خارجی تغییر کند 
تا ما از این حالت بسته در آییم و در زنجیره 
تجارت جهانی قرار گیریم و به مازاد تجارت 
خارجی برسیم. سرمایه گذاران را برای 
سرمایه گذاری به ایران بکشانیم. وقتی 
فرودگاه بین المللی که در زمان انقلاب 
بنام امام خمینی نام گذاری شد در دست 
احداث بود بنا بر این بود که ما حداقل 
سالیانه ده میلیارد دلار فقط از ترانزیت این 
فرودگاه درآمد کسب کنیم. اما این فرصت 
را در اختیار دوبی و ترکیه و قطر گذاشتیم 
بطوریکه امروز وضعیت فرودگاه ایران به 
عنوان دروازه ورود خارجی ها به کشورمان 

مایه شرمساری است.

info@eghtesadbazar. ir
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سمفونی نفت برای گشایش اقتصادی
   هادی حیدری


